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Драге колеге,

Криза је „напокон“ дошла и у свијет! Нашем 
народу она је као домаћи производ, па нам се 
чини да смо, коначно, и ми нешто извезли...

У руралним дијеловима Републике Српске, 
гдје мјештани немају ни задругу, ни амбуланту, 
ни апотеку, свјетска криза настане и кад соли 
нестане!

То су мјеста у којима људи никад, али баш 
никад, нису видјели ни једну филијалу неке 
од банака, нити су видјели возила градског 
или приградског превоза... у њиховим јелима 
нема модерних додатака, нити се боје 
канцерогених адитива... 

Њихова веза са „остатком“ свијета је наш и 
ваш радни колега! Колега који на њихова 
врата не звони двапут, јер већ га чекају, 
домаћински, с ракијом за окрепљење. Да! 
Попије по чашицу, па шта!? 

Мјеста гдје је цијели поштански систем – 
један човјек. ПОШТАР. Једна ријеч, један 
човјек, многа очекивања. „Да ли ће поштар 
донијети све што смо му рекли...!?“

Поздрав до наредног читања!

Ваши,

                                                                                              
Александар Аничић                                                                                        
Жељка Кољанчић 
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А к т у е л н о

ИНТЕРВЈУ: ИН г Ем аР ПЕРсо Н (Ingemar Persson), 
г ЕН ЕРа лНИ сЕк РЕ ТаР По с Т ЈУ Р о Па (PosteuroP)

Поште Српске на 
европском путу

С в р х а  н а ш е г  д о л а С к а  п р и п р е м а  ј е  з а 
а н а л и з у  п р о ц е С а ,  к о ј у  ћ е м о  и з в р ш и т и 

у  Б а њ а л у ц и ,  у  ј у н у  т е к у ћ е  г о д и н е .  
к р о з  н а в е д е н у  а н а л и з у  у о ч а в а м о  к о ј е 
С у  т о  ј а к е  С т р а н е ,  а  к о ј е  С л а Б е  С т р а н е 

С и С т е м а ,  н а к о н  ч е г а  п р е д л а ж е м о 
п р о ј е к т е  ч и ј а  п р и м ј е н а  п о в е ћ а в а 

к в а л и т е т  у С л у г а .

 Господине Персон, читајући Вашу 
биографију, заиста је интересантно било 
прочитати да сте на самом почетку Ваше 
каријере радили на сортирању пошиљака, 
а потом на шалтеру. Сматрате ли да, због 
тога, данас, боље познајете поштански 
систем?

У поштанском сектору радим већ 40 година, 
а највећи дио тог времена, радио сам у 
Шведској, која је интересантна земља, јер 
је њен поштански сектор либерализован 
прије 17 година. Процес кроз који сад 

пролазе други поштански оператори 
Европе у Шведској је већ завршен. Радио 
сам у различитим областима, локалној 
и регионалној организацији, у сједишту, 
пордружницама, те након 37 година рада 
сматрао сам да добро познајем пошту, 
тражио сам друге могућности и нашао их 
у Пост Јуропу (PostEurop). Пост Јуроп је 
организација која окупља 48 поштанских 
оператора Европе. Мада, мислим да ту 
постоји још много ствари које треба 
урадити за поштански сектор.
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и на сусједне земље земаља које су у 
процесу придруживања. 

Што се тиче дугорочних питања, такође 
бих споменуо питање заштите података 
и промоција поште као медија узимајући 
у обзир да се положај различитих медија 
мијења. Драго ми је што чујем да се 
количине поштанских пошиљака у Босни 
и Херцеговини повећавају, јер таква 
ситуација није увијек присутна у цијелој 
Европи. Такође, видим да поштански 
оператори траже нова рјешења и нове 
услуге.

 С обзиром на то да сте већ двије 
године Генерални секретар, да ли сте 
задовољни досадашњим активностима 
Пост Јуропа (PostEurop)?

Прилично сам срећан са тим што смо 
постигли, али нисам задовољан! До 
сада смо имплементирали бизнис план, 
рашчистили циљеве и активности за све 
комитете и радне групе. Могу рећи да смо 
у почетку имали проблем, зато што нису 
сви комитети и радне групе кориситли 
сав новац који су могли, док данас, имамо 
супротну ситуацију, што показује да су 
се активности повећале. Посебно када је 
ријеч о области квалитета услуга. Сматрам 
да је у ове посљедње двије или три 
године постављена добра платформа како 
повећати квалитет услуга.

 Који су приоритети у раду Пост 
Јуропа? Постоји ли подјела на велике и мале 
даватеље поштанских услуга, унутар Пост 
Јуропа (PostEurop)?

Подијелили смо наше активности у 
четири области, регулаторно окружење, 
либерализација и друга питања. Можемо 
рећи да је квалитет услуга од великог 
значаја за нас, ми смо, до сада, имали 

анализу просеца у једанаест земаља и 
резултате смо одмах уочили. Сматрам ово 
јако битним, јер сваки ланац је јак онолико 
колико му је јака најслабија карика! Зато ми 
промовишемо повећање квалитета за наше 
чланице. У области поштанског тржишта 
ми сарађујемо и са другим интересним 
странама у поштанском сектору. Као 
поштански сектор запошљавамо 2,1 
милиона људи, а ако ту укључимо наше 
добављаче, произвођаче коверата, 
идустрију штампе и друге, можемо рећи 
да пет до шест милиона људи зависи од 
поштанске индустрије.  Тако да,  уколико 
будемо заједно радили, бићемо јачи и 
имати бољу позицију.

 На који начин балансирате између 
различитих ставова и интереса чланица 
ПостЕуроп-а (PostEurop)?

Наравно, да то није велики проблем за 
нас. Област коју бих хтио споменути је 
корпоративна друштвена одговорност,  гдје 
радимо на питањима околиша и екологије. 
Одлучили смо смањити емисије штетних 
гасова за 10 %  за пет година, и сада у том 
програму имамо осамнаест учесника. 
Покушавамо да инспиришемо оне који још 
нису у овом програму, те да учимо једни од 
других. Ово видим као велики приоритет 
зато што је свијет мали и немамо пуно 
времена. Морамо нешто учинити брзо и 
зато је ово стављено као приоритет. Осим 
тога, квалитет услуга је битан, јер ако немате 
добар квалитет, не вриједи разговарати са 
корисницима о производима и услугама. 
Свакако, тешко је поштовати прописе ако 
немате добар квалитет.

 Шта је сврха данашње посјете 
Поштама Српске?

Наш долазак у Бањалуку припрема је за 
анализу просеца, коју ћемо извршити овдје 

 Као генерални секретар Пост 
Јуропа (PostEurop), са којим се специфичним 
задацима сусрећете? Шта би сте издвојили 
као највећи изазов у вашем послу?

Најважније питање данас је либерализација 
поштанског тржишта и имплементација 
европских поштанских директива. Према 
одлукама Европског Парламента, земље 
чланице ЕУ ће морати до 2011. или 2013. 
године своје тржиште направити поптуно 
конкурентско и то ће имати велики ефекат 
на све чланице, не само чланице ЕУ, већ 

Припремни састанак за ревизију процеса; ФОТО - Божидар Дошеновић
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у јуну, тачније, анализа процеса почеће 
12. 06. 2009. године. У овим анализама ми 
пролазимо кроз све операције, од А до Ш, 
од прикупљања пошиљака,  до транспорта, 
сортирања, итд. Кроз поменуту анализу 
уочавамо које су то јаке стране, а које слабе 
стране система, након чега предлажемо 
пројекте чија примјена повећава квалитет 
услуга. У овом случају радимо заједно 
као партнери, не одлучујемо ништа, него 
само обезбјеђујемо експерте из других 
земаља и других чланица, које могу помоћи 
да се идентификују могућа побољшања. 
Када напуштамо земљу, тада већ имамо 
предложен одређени број пројеката. У овом 
случају, Поште Српске саме одлучују шта 
желе да ураде како би побољшале квалитет.

 Да ли сте задовољни сарадњом 
Пост Јуропа (PostEurop)?  и Свјетског 
поштанског савеза?

Пост Јуроп (PostEurop)  је дио СПС, али 
као регионална унија. Прије мјесец 
дана имали смо састанак на високом 
нивоу између Пост Јуропа (PostEurop)  и 
Међународног бироа (стално тијело СПС-а) 
у Берну, те идентификовали смо одређен 
број пројеката на којима можемо заједно 
радити, и то не само у области квалитета 
услуга, него и у другим областима, гдје 
видимо могућу кооперацију. У вези с тим, 
кооперација се, данас, развија прилично 
брзо, што је веома позитивно.

 Предвиђа се потпуна 
либерализација тржишта поштанских 
услуга. Сматрате ли да ће, ако се то догоди, 
наицонални оператори постати само 
достављачи пошиљака у нерентабилним 
подручјима?  

Мислим да је до сада било неколико 
примјера из свега што смо видјели, да су 
јавни поштански оператори одговорни 
за универзалну поштанску услугу, да ли 
ће то бити случај у будућности - не знам, 
вјероватно хоће. Када буде постојала 
конкуренција за одржавање услуге, доћи 
ће до већег притиска на ове операторе. 
С друге стране, јавни оператори имају 
прилично јаку позицију са којом почињу, 
зато мислим да ће на крају успјети. Али, 
ово је велико и важно питање са којим се 
сусреће већина наших чланица.

 Колико сте упознати са односима 
поштанских оператора унутар Босне и 
Херцеговине, имате ли визију за њихово 
унапређење? 

Научио сам нешто о томе данас, а нешто сам 
знао прије него што сам дошао овдје. Једно 
од питања током наших разговора било је и 
питање националног координатора за Фонд 
за квалитет, Свјетског поштанског савеза. 
Сматрао сам да је то питање које треба да 
буде ријешено између јавних поштанских 
оператора у БиХ, како дистрибуирати 
новац, те како установити сарадњу. Ово је 
битно за нас, зато што је БиХ веома добар 
примјер онога што бисмо  у будућности 
ћешће могли видјети – једна земља са три 
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финансије, рођена је 
у Бањалуци, 27. јула, 
1964. године. Основну 
школу, Економску, те 
Економски факултет, 
завршила је у Бања-
луци. Након раздвајања 
ПТТ система 1997. 
године, до 1999. године, 
радила је Поштама 
Српске, затим у 
Телекому Српске до 
2008. године, од када 
је поново запослена у 
Пошти.  Удата је, мајка 
двоје дјеце.

НОВИ ЧЛАНОВИ УПРАВЕ 
ПРЕДУЗЕЋА

незвисна поштанска оператора, од којих је 
сваки овлаштен да обезбјеђује универзалну 
поштанску услугу. У вези с тим, за нас у 
Пост Јуропу (PostEurop), три оператора у 
БиХ су три независна члана, која раде у 
једној земљи, и што се нас тиче, то је у реду. 

За систем СПС-а, земља је члан, и њих 
једино интересује ко је у земљи задужен 
за вршење универзалних поштанских 
услуга, и до сада су то биле БХ Поште д.о.о. 
Сарајево, којима је и додијељена ова улога. 
Наравно, код вас је другачија ситуација 
која захтјева рјешење. За разлику од СПС-а,  
за нас је битан сваки оператор у земљи, у 
супротном, не бисмо били у могућности 
изводити активности као сада.  Чињеница је 
да наше услуге тражи много земаља које су 
чланице Пост Јуропа (PostEurop).

 Да ли сте знали нешто о нашем 
компликованом систему прије него што сте 
дошли овдје?

Искрено, имао сам нека сазнања јер смо 
пратитли примјер БиХ са интересовањем. 
Чак смо промијенили наше статуте, како 
би било могуће за три јавна поштанска 
оператора једне земље да постану чланице 
Пост Јуропа (PostEurop). На ово имамо 
позитиван поглед, зато што кроз практичну 
сарадњу на имплементацији пројеката, 
можемо идентификовати питања која 
је потребно ријешити, што промовише 
сарадњу. Ово је примјер неопходности 
кооперације између три оператора у БиХ, 
јер у будућности са либерализацијом 
поштанског тржишта, може доћи до 
потребе за оваквим рјешењима и у другим 
дијеловима Европе.

 Претпостављам да имате одређене 
спознаје о Поштама Српске, сматрате ли да 
су добро организоване, с обзиром на подручје 
на којем дјелују?

Видим да сте доста напредни, како у 
размишљању, тако и у вашој стратегији 
за будућност. Вама поштанске услуге 
представљају основу операција, исто тако, 
имате значајан дио финансијских услуга 
које, користећи технологију, претварате 
у модерне услуге, имате услуге базиране 
на интернету и сл.  Уочио сам да пакетске 
услуге чине доста мали дио, што може 
бити подручје за побољшање гдје имате 
могућност раста. Сматрам да сте циљно 
усмјерени на сва подручја, да имате 
модеран приступ и  развој. Понављам, 
ако имамо квалитет услуга, у основним 
поштанским операцијама, тада је лакше 
развити и остале. Поште Српске су на 
добром путу да то ураде.

 Да ли сте први пут у Босни и 
Херцеговини? Да ли вам се свиђа Бањалука?

У Босни и Херцеговини и Бањалуци сам 
први пут. Нисам видио много, али оно што 
сам видио изгледа лијепо. Радује ме што 
ћу кроз неколико мјесеци, тачније у јуну, 
када је договорена анализа процеса, бити у 
могућности, поново доћи у Бањалуку. 

Жељка Кољанчић
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А к т у е л н о

сасТаНак ПошТаНскИх оПЕРаТоРа БосНe И хЕРцЕгоВИНe са ПРЕдсТаВНИцИма ПосТ ЈУРоПа (PosteuroP)

Р јешавање питања равноправне 
расподјеле средстава из Фонда за 
квалитет Свјетског поштанског савеза  

свим јавним поштанским операторима  
у Босни и Херцеговини, те питања 
Националног координатора за Фонд за 
квалитет Свјетског поштанског савеза, био 
је главни разлог за одржавање састанка 
на тему Национални координатор за Фонд 

за квалитет Свјетског поштанског савеза и 
UNEX систем мјерења квалитета.

Наиме, Поште Српске су, тим поводом, 11. 
фебруара, 2009. године, у Бањој Луци, биле 
домаћин састанка на тему Национални 
координатор за Фонд за квалитет Свјетског 
поштанског савеза и UNEX систем мјерења 
квалитета.

у ч е С н и ц и  С у  н а  С а С т а н к у  у  Б а њ o j  л у ц и  д о н и ј е л и  о д л у к у  к о ј о м  С е  ф о р м и р а о 
к о м и т е т  з а  ф о н д  з а  к в а л и т е т  С в ј е т С к о г  п о ш т а н С к о г  С а в е з а  ( U P U )  з а  Б и х . 
к о м и т е т  С е  С а С т о ј и  С е  о д  т р и  ч л а н а .  и С п р е д   п о ш т а  С р п С к е  и з а Б р а н а  ј е 
д р а г а н а  ш в р а к а ,   е д у а р д  ш а к о т а  и С п р е д  х п  м о С т а р а  и  х а р и С  к а ф е џ и ћ 
и С п р е д  Б х  п о ш т а  С а р а ј е в о .  п о С т  ј у р о п  ( P o s t E U r o P)  з а д у ж и о  ј е  р е г и о н а л н о г 
к о о р д и н а т о р а ,  а н т о н и н а  С к р и Б е л и т а  ( A n t o n i n o  s c r i b E l l i t o) ,  д а  п р у ж а  т е х н и ч к у 
п о м о ћ  у  р а д у  K о м и т е т а ,  Б е з  у ч е ш ћ а  у  о д л у ч и в а њ у.

Средства Фонда за квалитет 
Свјетског поштанског савеза 
на ,,равне части’’

Овај састанак, на којем су ријешени неки 
од великих проблема са којим су се Поште 
Српске сусретале у свом пословању, 
одржан је под покровитељством Пост 
Јуропа (PostEurop), Асоцијације поштанских 
оператора Европе.

Учесници састанка били су представници 
сва три јавна поштанска оператора: Пошта 
Српске а.д. Бања Лука, ХП д.о.о. Мостар и БХ 
Пошта д.о.о.  Сарајево, затим представници 
надлежних министарстава на ентитетском 
и државном нивоу, Агенције за поштански 
саобраћај БиХ, те представници Пост 
Јуропа (PostEurop).

Наиме, Свјетски поштански савез формирао 
је Фонд за квалитет услуга за сваку земљу 
посебно, а у свакој земљи чланици Савеза 
именован је национални координатор 

Састанак поштанских оператора БиХ са представницима Пост Јуропа у Бањалуци; ФОТО - Божидар Дошеновић
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као лице које је задужено за одобаравање 
пројеката. 

Дужност националног координатора у БиХ, 
до поменутог састанка,  вршио је господин 
Менсуд Башић, директор БХ Пошта, и он 
је, самим тим, у БиХ био једини овлаштен 
за одобравање пројеката и одлучивање 
о начину кориштења расположивих 
средстава.

Досадашња пракса је показала да су 
средства из Фонда кориштена само од 
стране БХ Пошта, иако на територији 
БиХ дјелују још два равноправна јавна 
поштанска оператора, то су Поште Српске и 
ХП Мостар.

Ријеч је било, конкретно, о два пројекта 
који се односе на мјерење квалитета услуге. 
Један од тих пројеката, које БХ Поште 
користе, је систем мјерења квалитета UNEX, 
који је, са становишта поштанског система, 
неопходан за улазак у Европску Унију, а који 
је финансиран из поменутог Фонда. 

Поште Српске и ХП Мостар нису користили 
овај систем, јер је његово увођење 
изискивало значајна финансијска средства, 
која би могла бити повучена из Фонда за 
квалитет Свјетског поштанског савеза.

Рјешавање ових питања било је неопходно 
ради постизања равноправне расподјеле 
средстава, у наредном периоду, између 
свих оператора, што би за посљедицу 
имало подизање нивоа квалитета свих 
поштанских оператора у БиХ.

Учесници су на поменутом састанку 
донијели одлуку којом се формирао 
Комитет за Фонд за квалитет Свјетског 
поштанског савеза за БиХ. 

Комитет ће, од почетка марта, обављати 
функцију Националног координатора за 
Фонд за квалитет за БиХ.

Састоји се од три члана, из сваког јавног 
поштанског оператора по један члан, од 
којих ће сваке године један обављати 
функцију предсједавајућег. 

Мандат именованог Комитета трајаће три 
године, а предсједавајући Комитета ће 
обављати функцију потписника, однoсно 
Националног координатора који ће 
потписивати званичне приједлоге пројеката 
за финансирање из Фонда за квалитет 
Свјетског поштанског савеза.

Задатак овог Комитета је предлагање, 
разматрање и одобравање приједлога 
пројеката за финансирање из Фонда 
за квалитет СПС. Пресједавајући овог 
Комитета задужен је да потписује коначне 
приједлоге пројеката у име сва три јавна 
поштанска оператора у БиХ. Изгласавање 
приједлога пројеката за финансирање 
није обавезујуће консензусом, мада ће се 
посебно водити рачуна о равномјерној 
расподјели средстава између сва три јавна 
поштанска оператора у БиХ.

Испред  Пошта Српске изабрана је Драгана 
Шврака,  Едуард Шакота испред ХП Мостара 
и Харис Кафеџић испред БХ Пошта. Пост 
Јуроп (PostEurop) задужио је Регионалног 
координатора Антонина Скрибелита (An-
tonino Scribellito) да пружа техничку помоћ 
у раду Kомитета, без учешћа у одлучивању. 

Предвиђено је да сваки, од ова три члана, 
буде пресједавајући једну годину, и да се 
након завршеног мандата ротирају. Поред  
наведеног, договорено је да сваки јавни 
поштански оператор задржи право да 
врши промјену свог представника у овом 
Комитету.  

За првог предсједавајућег, чији мандат 
почиње 1. марта, изабрана је Драгана 
Шврака из Пошта Српске. По истеку мандата 
Предсједавајућег испред Пошта Српске, 
наредни Предсједавајући биће представник 
ХП Мостара, а потом БХ Пошта Сарајево.

Одлуком о оснивању Комитета коначно 
су створени услови за равноправну 
заступљеност сва три јавна поштанска 
оператора у БиХ у расподјели средстава 
из Фонда за квалитет Свјетског поштанског 
савеза. 

Mилена Квочка

Управа Пошта Српске је 10. фебруара, 2009. године са представницима Пост Јуропа (Post Europ) 
одржала припремни састанак за Процес ривју (Proces review), односно анализу операти-вних процеса 
поште, који би требали довести до побољшања квалитета поштанских услуга.

Након одржаног припремног састанка, представници Пост Јуропа (PostEurop), имају намјеру да до 
4. маја, текуће године, формирају тим експерата, који ће у јуну, подјељени у четири тима, почети са 
анализом оперативних процеса у Поштама Српске, који се, првенствено, односе на  анализу пријема 
и испоруке поштанских  пошиљака у међународном и унутрашњем саобраћају. Након извршене 
анализе, приступиће се доношењу пројеката, који ће, 15. јуна, на завршној презентацији бити 
представљени као најбоље рјешење за побољшање квалитета услуга Пошта Српске.

Посао Пост Јуропа (PostEurop) односи се само на анализу и предлагање најбољих рјешења, док је 
Управи Пошта Српске остављена могућност да до краја септембра одлучи и одабере одговарајући 
пројекат.

Поште Српске очекују да ће се са овим припремним састанком за Процес ривју (Proces review), 
као и његовом реализацијом, односно анализом оперативних процеса рада, увидјети и отклонити 
све препреке које се до сада налазиле на путу ка достизању већег квалитета у процесу рада нашег 
Предузећа.

Поште Српске су се од 2007. године акти- 
вно укључиле у рад Асоцијације јавних  
поштанских оператора Европе, органи-
зације Пост Јуроп (PostEurop), која ради 
под покровитељством Свјетског пошта-
нског савеза. 

Од првог јануара 2008. године Поште 
Српске постале су пуноправни члан ове 
Организације.

Пост Јуроп (PostEurop) је удружење 48 
европских јавних поштанских оператора, 
са сједиштем у Бриселу (Bruxelles). 

Оформљен је 1993 године, а основни 
задатак Пост Јуропа (PostEurop) је побо-
љшање поштанских услуга на европском 
нивоу и боља сарадња између њених чла-
ница. 

Њихове чланице обухватају 30-40% свје-
тског обима поште, и дневно повезују око 
800 милиона људи. 

Основна визија Пост Јуропа (PostEu-
rop) је представљање цјелокупне европске 
поштанске индустрије, као и осталих инду-
стрија које имају интерес од поштанске 
индустрије, као што су производња 
папира, коверата, дрвна индустрија и сл.

Саставни дио активности је и прибли-
жавање стандарда Европске Уније 
земљама које тек треба да приступе Унији 
и помоћ у припремама.

Европска Унија, поред осталог, од сво- 
јих чланица захтијева одређени ниво  
квалитета преноса поштанских поши-
љака.

Организације као што су Пост Јуроп (Po- 
stEurop), са становишта поштанског систе-
ма, врше припрему земаља кандидата и  
потенцијалних кандидата за улазак у  
ЕУ. Достизање траженог квалитета по-
дразумијева обавезно увођење мјерења 
квалитета, системом UNEX који захтијева 
ЕУ. 
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П о ш т А н С к и  С А о Б р А ћ А ј

СРЕДСТВО РЈ 
Б. ЛУКА

РЈ ПСЦ 
Б. ЛУКА

РЈ 
ПРИЈЕДОР

РЈ 
ДОБОЈ

РЈ 
БРЧКО

РЈ 
БИЈЕЉИНА

РЈ 
ЗВОРНИК

РЈ 
СОКОЛАЦ

РЈ 
ФОЧА

РЈ 
ТРЕБИЊЕ УКУПНО

Апарат за бројање новца -кованог 0 0 0 1 0 1 0 0 1 0 3

Апарат за бројање новца-папирног 1 4 1 2 2 1 0 1 1 1 15

Детектор за новац 20 2 0 5 1 5 1 3 0 0 40

Факс апарат 8 0 0 5 0 5 1 4 2 0 25

Копир апарат 4 0 1 3 1 2 1 5 1 1 19

Ваге
Eлектрон.

Писмоносне 2 2 1 0 0 0 0 0 1 0 6

Пакетске 0 1 0 1 0 0 0 0 1 0 3

Универзалне 19 1 1 3 4 6 0 1 1 0 37

Ваге 1       2           3

Рачунска машина 10 1 0 2 0 0 12 0 0 0 25

Машина за жигосање пошиљака   1                 1

Машина за везивање свежњева   1       1         2

Ормар-сеф   1                 1

Сеф-каса       1             1

Приручна каса 20   6 6 8 8         48

Ормар каса (за ЦИПС локације) 16   5 7 3 4 6 7 6 6 60

Поштански депо   20 4 6 3 5 2       40

Сто за поштон.са Д  ћелијама 38   6 5       18 11   78

Сто за картисту                 1   1

Сто са претинцом за усмјеривача                 1   1

Колица пакетска   2   1   2         5

Колица писмоносна   2   1   1         4

Мопеди  17    7    3      1  3    31

Како бисмо постигли квалитетније 
и ефикасније радне процесе који 
се извршавају у Систему, било је 

неопходно извршити замјену дотрајале 
поштанске опреме, а самим тим набавити 
и нова средства, која нису набављана, 

већ дужи временски период. Иако, су 
Поште Српске у незавидној  финансијској 
ситуацији, значајно мјесто дали смо Плану 
набавке средстава поштанске мреже. 
Област за поштански саобраћај прикупила 
је податке на основу требовања која су 

доставиле радне јединице. Распоред за 
дистрибуцију набављених средстава, 
достављен је Служби за инвестиције, како 
би неопходна поштанска опрема, према 
захтјевима, односно потребама, била 
достављена радним јединицама.

*Табела дистрибуције                                                                                                                                                                               Радосава Марјановић

Набавка средстава 
поштанске мреже
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Ф и н А н С и ј С к е  у С л у г е

Е д У к а ц И Ј а  ш а л Т Е Р с к И х  Ра д Н И к а

Н о В И  У г о В о Р

у  о р г а н и з а ц и ј и  о Б л а С т и  ф и н а н С и ј С к и х  у С л у г а  д о 
С а д а  С у  о р г а н и з о в а н е  т р и  о Б у к е  р а д н и к а  з а  е ф и к а С н о 
о т к р и в а њ е  к р и в о т в о р е н о г  н о в ц а  д о м а ћ е г  и  С т р а н о г 
п о р и ј е к л а .  у  п л а н у  С у  и  н о в и  ц и к л у С и  о Б у к е . 

Поште Српске, односно, радници нашег Предузећа, 
у посљедње вријеме суочавају се са  проблемима 
узрокованим пријемом фалсификованих новчаница 

на шалтерима јединица поштанске мреже. Свакако би 
требало имати у виду да се кривотворење, односно, 
фалсификовање новца, његово прибављање, растурање као 
и непријављивање истог надлежним институцијама, у многим 
земљама, па тако и код нас, сматра  кривичним дјелом за које 
су предвиђене строге затворске и новчане казне.

Поште Српске а.д. Бања Лука као  један од учесника у 
обављању послова унутрашњег платног промета и других 
послова који се односе на манипулацију са готовим новцем 
(мјењачки послови, послови трансфера новца Western 
Union), покренуле су низ активности у циљу квалитетног 
рјешавања проблема везаних за пријем фалсификованих 
новчаница различитих валута. У вези с тим, почетком 
прошле године, како би ријешили проблем, успостављена је 
сарадња са Централном банком БиХ, те Главном банком РС, 
као овлаштеном институцијом која се, поред осталог, бави и 
питањем стручне експертизе сумњивог новца.

У организацији Области финансијских услуга, односно, Службе 
за благајничко-трезорско пословање, до сада су одржане 
три обуке радника за ефикасно откривање кривотвореног 
новца домаћег и страног поријекла. Прва обука одржана је 
у Бијељини 13. децембра, 2008. године, у присуству радника 
из шест радних јединица нашег Предузећа, друга обука у 
Бања Луци 27. децембра, 2008. године, којој су присуствовали 
радници из четири радне јединице, док је 01. 03. 2009. 
године, у Бањалуци, одржана трећа обука за раднике из три 
радне јединице. Обуку је изводио Марко Пулетић, експерт 
и судски вјештак при Народној банци Србије, те су на истој 
презентовани различити типови и врсте фалсификата, као и 
начин на који се они детектују. Организованим обукама до 
сада је присуствовало стотину и осамдесет радника Пошта 
Српске.

Важно је напоменути да је ово само почетак континуираних 
активности везаних за едукацију наших радника, те да су 
планирани  нови циклуси обука, како би се обухватио што 
већи број радника, који су у непосредном контакту са готовим 
новцем домаћег и страног поријекла.

Горан Топић

н а ш е  п р е д у з е ћ е  у  2 0 0 9.  г о д и н и , 
о Б а в љ а ћ е  м ј е њ а ч к е  п о С л о в е  з а  р а ч у н 
н л Б  ра з в о ј н е  Б а н к е  а . д .  Б а њ а  л у к а . 
у г о в о р о м  ј е  д е ф и н и С а н о  3 8  л о к а ц и ј а 
н а  к о ј и м а  ћ е  С е  о Б а в љ а т и  м ј е њ а ч к и 
п о С л о в и .

Када је ријеч о мјењачким пословима 
Пошта Српске, у прошлој години, у 
четрдесет и пет јединица поштанске 

мреже, обављали смо мјењачке послове за 

рачун Рајфајзен банке д.д. БиХ Сарајево. По 
истеку Уговора, у новој години, закључили 
смо нови Уговор са НЛБ Развојном банком 
а.д. Бањалука. Уговором који је ступио 
на снагу 22. фебруара, 2009. године, 
регулисано је обављање мјењачких 
послова за НЛБ Развојну банку на тридесет 
и осам локација, односно у тридесет и 
осам јединица поштанске мреже. Рјешење 
Министарства финансија Републике Српске, 
наше Предузеће добило је 25. фебруара, ове 
годинe, док је Банка у првим данима марта, 
на намјенски рачун уплатила уговорени 

аванс за обављање ових послова. Закључно 
са уплатом аванса, од 04.03.2009. године, 
обављамо мјењачке послове на свим 
Уговором предвиђеним локацијама.

Поште Српске а.д. Бањалука мјењачке 
послове обављају у складу са Одлуком о 
условима и начину обављања мјењачких 
послова (Сл. гласник РС бр 7/04), те на 
основу једногодишњег Уговора са банком 
и Рјешења Министарства финансија 
Републике Српске.

Мирјана Даниловић

Мјењачки послови за НЛБ Развојну Банку

Знањем против 
фалсификата
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и н Ф о р м А ц и о н е  т е х н о л о г и ј е

ј е д а н  о д  н а ј п о з н а т и ј и х  р ј е ч н и к а ,  в е Б С т е р о в ,  д е ф и н и ш е 
“ р а ч у н а р ”  к а о  „… е л е к т р о н С к и  у р е ђ а ј  к о ј и  С е  м о ж е 
п р о г р а м и р а т и  и  к о ј и  м о ж е  ч у в а т и ,  п о в л а ч и т и  и  о Б р а ђ и в а т и 
п о д а т к е “.  ра ч у н а р и  С у  д а н а С  п р и С у т н и  у  н а ш и м  к у ћ а м а  и 
к а н ц е л а р и ј а м а ,  а л и  н и ј е  у в и ј е к  Б и л о  т а к о . 

Необично је да су први рачунари били људи! Данашњи 
електронски рачунари су добили то име јер су обављали 
репетитивна изрчунавања ради израде навигационих 

таблица, табела плиме и осеке, позиција планета за астрономске 
алманахе. Тај посао радиле су углавном жене, а састојао се, на 
примјер, од дуготрајних израчунавања само једног типа. Вођени 
тиме, проналазачи су стотинама година покушавали да нађу неки 
механизам који би ту врсту операција обављао лакше.

АБАКУС

Најранији 
механизам за 
помоћ при рачунању 
био је абакус, који се прије 
нове ере користио у Кини и 
Вавилонији. Старија верзија имала је 
облутке који су се налазили у некој врсти 
посуде са урезима, док се касније појавила 
верзија са облуцима нанизаним на конопцима 
постављеним између два штапа. Његова вриједност 
била је у помоћи памћењу особе која је изводила рачунање. 
Вјешт руковалац абакуса могао је изводити сабирање и одузимање 
брзином која се може поредити са данашњим калкулаторима, док 
је могло да се изводи и множење и дијељење, мада доста спорије. 
Колики је утицај оставио на даљи развој, видимо и по томе што 
ријеч калкулатор потиче од латинског калкулус (лат. calculus), што 
значи облутак. 

Најстарији аналогни механизам који подсјећа на рачунар је сигурно 
мeханизам из Антикитере, древни механички калкулатор који је 
направљен да рачуна астрономске позиције. Нађен је на олупини 

Историја 
рачунара 
од почетка 
до данас
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брода који је пловио од Родоса до Рима, близу Крита, а датира од 
око 100. године прије нове ере. Састоји се од 30, а по некима и 
од преко 70 зупчаника, и по прецизности и комплексности 
конструкције у равни је са механизмима часовника из 18. 
вијека. Када би се унио одређени 
датум, механизам би израчунао 
позиције Сунца, Мјесеца и планета. 

МЕХАНИЗАМ ИЗ АНТИКИТЕРЕ

Крај старог и средњи вијек  
значио је сумрак занимања за све 
врсте наука, а напредак долази 
тек са ренесансом када се буди 
интересовање за математику и  
астрономију, све врсте умјетности, 
и када европски научници откривају 
радове античких научника, од којих је добар 
дио сачуван само на арапском језику.

Већ средином 17. вијека на тржишту су постојали 
механички калкулатори, од којих је први био 
Паскалина Блеза Паскала (Blaise Pascal), ручни 
калкулатор који је могао да врши сабирање. И поред покушаја 
Годфрида Лајбница, врсног математичара, калкулатор који је могао 
да врши множење изумљен је тек крајем 18 вијека.

ПАСКАЛИНА

Један од корака према модерним рачунарима било је и француско 
откриће: машина за ткање која је вршила ткање читајући рупе 
избушене на дрвеним плочицама. Смјештање података помоћу 
бушених рупа је тако претходило првом рачунару преко 140 година.

Пиониром модерне информатике сматра се Чарсл Бебиџ (Charles 
Babbage), који се, средином 19. вијека, бавио конструкцијом 
механичких машина које су могле да обављају све четири рачунске 
операције, а у теоријским радовима се бавио и моделима будућих 
рачунарских система. У раду на аналитичкој и диференцијалној 
машини придружила му се Ада Лавлејс (Ada Lovelace), кћерка 
пјесника Лорда Бајрона (Lord Byron), која је позната као прва жена 
која се бавила програмирањем, и која је дала значајан допринос, 
па је један од модерних програмских језика у њену част добио име 
Ада.

Самоуки математичар Џорџ Бул (George Boole) је средином 19. 
вијека ударио темеље такозваној Буловој Алгебри, посебној врсти 
математике гдје се оперише само са нулама и јединицама, а његови 
радови су поново дошли у жижу интересовања 30-их и 40-их 
година 20. вијека са развојем рачунара. Сви данашњи 
рачунари почивају на тим принципима, и 
на најнижем нивоу оперишу само са 
нулама и јединицама.

Усљед великог прираста 
становништва у САД-е крајем 19. 
вијека, власти су се одлучиле 
да попис становништва 1890. 
повјере систему Холeртихових 
бушених картица (Herman 
Hollertih). Холeртих је користио 
бушене картице на којима је кодована 
старост, мјесто пребивалишта, пол и 
остале информације, а били су потребни 
руковаоци који су бушили картице. Поред људског фактора 
који је био неопходан, попис 1890. је завршен у року од 18 мјесеци, 
након двоструке провјере бројки.

Сљедећи свој велики успјех, Холертих је основао копанију 
Тембјулетинг машин компани (Tambulating Machine Company), 
која је 1924. преименована у познат Ај-Би-Ем (IBM – International 
Business Machines), чији су рачунари типа Пи-Си (PC – Personal 
Computer) данас постали нека врста синонима за кућне рачунаре. 
Све до Другог свјетског рата, Ај-Би-Ем је производио разне типове 

електричних писаћих машина и машина за вођење књиговодства, 
које су и биле на неки начин претече рачунара.

Иако, се сви не слажу о првом рачунару у правом смислу 
ријечи, можемо рећи да модерни рачунари воде поријекло 
од Харвард МК1 и Колоса, 1943. године.

Колосус је електронски 
рачунар направљен у Великој 

Британији крајем 1943.,  
дизајниран да разбије њемачки 

систем шифровања Енигма машином. 
Харвард МК1 је био систем уопштеније 
намјене, направљен на Харвард 
Универзитету уз подршку Ај-Би-Ем-а. То су 

рачунари прве генерације, који су обично 
били засновани на жичаним колима који 

садрже вакуумске цијеви  и користили су бушене 
картице као медиј за смјештање података. 

Сљедећи рачунар опште намјене био је ENIAC (Electron-
ic Numerical Integraotr and Computer) завршен 1946. године. 

Типично за рачунаре прве генерације, тежио је 30 тона, садржао 
18000 електронских цијеви, 5 милиона ручно урађених спојева 

и трошио 25 киловата, па би свјетла у Филаделфији треперила када 
би био у погону. Био је способан за тада невјероватних 100000 
рачунских операција у секунди, а био је опремљен Ај-Би-Ем читачем 
бушених картица као улазном и Ај-Би-Ем писачем као излазном 
јединицом. Био је у употреби све до 1955. године и никада се није 
гасио.

Сљедећи важан теоретски напредак направио је Џон фон Нојман, 
математичар. Показао је да рачунари могу да имају непромјењљиву 
структуру, а опет да буду прилагодљиви и да изврше било које 
израчунавање ако им се дају одговарајуће инструкције, без потребе 
за физичким измјенама рачунара. Теоријски модел, који је и данас 
примјењљив, је познат као фон Нојманов (von Neumann) модел 
рачунара, унио је новине које су практично искориштене већ 
након пар година. Ти концепти су били: рад на основу похрањених 
програма и података, условна контрола тока програма, прекидање 
и наставак програма од исте тачке, као и посједовање централне 
јединице за обраду података (processor).

Даљи напредак долази са изумом транзистора 1947. Он је замијенио 
неефикасне вакуумске цијеви много мањим и поузданијим 

компонентама. Транзисторски рачунари се 
називају и рачунари друге генерације, а 

доминирали су крајем 50-их и почетком 
60-их година. Упркос кориштењу 

транзистора и штампаних кола ови 
рачунари су били гломазни и 
првобитно су припадали  само 
великим универзитетима и владама. 

Педесетих година појавили су се 
рачунари EDVAC и UNIVAC, који 

су били први рачунари доступни на 
тржишту. 

Експлозија рачунара  почела је са трећом генерацијом 
рачунара. Они су засновани на изуму Џека Килбија (Jack 

Kilby) - микрочипу, односно интегрисаним колима. Чип (chip) значи 
листић, а интегрисана кола су добила тај назив јер је велики број 
транзистора био смјештен на листићу-чипу силицијума. Прво 
интегрисано коло је произведено 1958. године, али су се рачунари 
засновани на њима појавили тек 1963. Док су велики мејнфрејм 
(mainframe) рачунари попут Ај-Би-Ема 360 даље повећали 
смјештајне капацитете и многућности обраде, интегрисана кола 
су омогућила развој мини-рачунара који су довели рачунаре до 
многих малих фирми.  Интеграција високог нивоа (што значи мање 
компоненте)  довела је до појаве врло малих јединица за обраду.

Јасенко Крејић
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С и н д и к А т

о Б Н о В љ Е Н  В о з Н И  П а Р к

ЗАСЛУЖЕНА ПЕНЗИЈА
у заС лу жену пензију, почетком ове године, отишла С у четири 
ра дник а нашег пре ду зећа. уз учећше Синдик а лних организација, 
дугогодишњим ра дницима, организован је и пригод ан иСпраћа ј.

1. ГОЈКО РАДИНКОВИЋ, пезионисан 10.01.2009.године, 
радио је на мјесту техничког контролора у Одсјеку за 
инвестиције и развој, Управе Предузећа.

2. ПЕРО ЂУРАЧКОВИЋ, пензионисан 31.01.2009.године, 
радио је као поштоноша у Пошти 76237 Доња Слатина, 
у РЈ за поштански саобраћај Брчко.

3. ПЕТАР ДЕСПОТОВИЋ, пензионисан 01.02.2009.
године, радио је као управник - поштоноша у Пошти 
74489 Копривна, у РЈ за поштански саобраћај Добој.

4. СТОЈКО ИЛИЋ, пензионисан 28.02.2009.године, радио 
је у Пошти 74265 Витковци Доњи, у РЈ за поштански 
саобраћај Добој

Поштанске 
пошиљке 
на новим 
точковима

Б р з  и  к в а л и т е т а н  п р е в о з  п о ш т а н С к и х 
п о ш и љ а к а  з а в и С и  о д  к о њ С к и х  С н а г а . 

н е к а д а ,  т о  С у  Б и л е  к о њ С к е  С н а г е 
у п р е г н у т е  у  к о ч и ј у,  A  д а н а С  С у  

-  и С п о д  х а у Б е !

Н ова теретна моторна возила, ових дана, уљепшала 
су паркинг нашег Предузећа, а ускоро ће и путеве 
широм Републике Српске. Како смо провели 

поступак јавне набавке, а који је предвиђен Планом 
набавке за 2008. годину, набавили смо десет теретних 
и пет путничких моторних возила. Теретна моторна 
возила (марке форд) намијењена су за свакодневни 
превоз поштанских пошиљака по Радним јединицама. 
Путничка моторна возила (марке шкoдa) биће 
распоређена у Управу Предузећа, РЈ-у ПСЦ Бања Лука и 
РЈ-у за поштански саобраћај Бања Лука. На исти начин, 
прерасподјелом возила из наведених организационих 
цјелина, распоредиће се возила за Службу унутрашње 
контроле, РЈ-у Бања Лука и РЈ-у Добој.

Набавка возила побољшаће стање возног парка Пошта 
Српске, првенствено када је ријеч о просјечној старости 
возила, значајно ће смањити трошкове одржавања возног 
парка, те омогућити квалитетнији пренос поштанских 
пошиљака и извршавање радних задатака.

Слободанка Куриџа
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Н о В а  ц И Ј Е Н а  Ра д а ,  Н а д а  И л И  Р Е а л Н о с Т  ?

д Е м о к РаТ И Ј а  Н а  д Ј Е л У
ИН МЕМОРИАМ

МИЛОРАД ЋУГА, рођен 13.11.1953. године, у Доњим Раканима код 
Новог Града, након дуге и тешке болести, преминуо је 19.01.2009. 
године. Свој радни вијек провео је у пошти, а од 1979. године, радио 
је на мјесту поштоноше у Пошти 79226 Рудице, РЈ за поштански 
саобраћај Приједор. Колеге ће га памтити као тихог и мирног 
човјека, омиљеног међу мјештанима, којима је сваки дан достављао 
писма, пензије... 

ЉУБОМИР МАТИЋ, рођен 13.05.1953. године, у Батковићу код 
Бијељине, преминуо је 31.01.2009. године. У поштанском систему 
радио је од 1993. године, на пословима радника на размјени 
закључака у Поштанском центру 76300 Бијељина. У РЈ Бијељина за 
Љубомира кажу да је био вриједан, поштен и добар колега.

Чекајући 
Годоа

р е п у Б л и ч к и  п р о С ј е к  и л и  н е ,  п и т а њ е  ј е  С а д ! ?  С в а к и 
м ј е С е ц ,  н а  С а С т а н ц и м а  С и н д и к а т а ,  и С т о  п и т а њ е 
„ х о ћ е м о  л и  н а  р е п у Б л и ч к и  н и в о . . .  д а  л и  ћ е  н а ш е 
и ш ч е к и в а њ е  п р е р а С т и  у  н е к о  к њ и ж E в н о  д ј е л о . . . ?  ч и н и 
С е  д а ,   С в а к о  С в о г  го д о а  и м а !

Прва Скупштина акционара у овој години није нам донијела рјешења 
која смо дуго прижељкивали. План пословања за 2009. годину није 
разматран јер је, по писменом захтјеву представника државног 
капитала Александра Џомбића, та тачка скинута са Дневног реда.

Ми смо Нову годину с радошћу дочекали, али, по свему судећи, она 
нас – није! По приспјећу захтјева потонуле су нам све наде, ништа од 
примјене нове цијене рада! „За сада“, кажу, али то није оно чему смо 
се надали! Како пословати и да ли ће бити исплата личних доходака? 

Како је Влада РС донијела пакет мјера економске политике за 2009. 
годину и наше Предузеће, према тим мјерама, ускладило је 

пословна акта за исту. Не само да смо остали без тачке 
дневног реда, него је у међувремену и Александар 

Џомбић поднио оставку на мјесто представника 
државног капитала у Поштама Српске а.д. 
Бањалука, те је Влада Српске, именовала новог 
представника државног капитала у нашем 
Предузећу. Незванична информација са састанка у 

ресорном Министарству о разматрању Планова за 
пословну 2009. годину говори да је усаглашена цијена 

рада 190,00 КМ за текућу годину... Потрошачка корпа 
је из дана у дан све скупља, радници жељно очекују 

примјену нове цијене рада, а неизвјесност око одржавања 
сљедеће Скупштине акционара још је присутна.

Истина, разлика цијене рада ће се, по обећањима Управе 
Предузећа, ретроактивно надокнадити радницима, али сваки 

дан и трошкови живота траже што хитније повећање, што брже 
заказивање Скупштине акционара и примјене нове цијене рада.

Слободанка Куриџа

Избори 
на свим 
нивоима до 
краја мјесеца
н а ј к а С н и ј е  д о  31.  м а р т а  2 0 0 9.  г о д и н е ,  т р е Б а ј у  С е 
и з в р ш и т и  и з Б о р и  н а  С в и м  н и в о и м а  у  С и н д и к а т у  н а ш е г 
п р е д у з е ћ а

Синдикат Пошта Српске је чланица Савеза Синдиката, односно 
Гранског Синдиката саобраћаја и веза. Сходно актима која 
регулишу изборна тијела у овим синдикатима и Синдикат 

Пошта Српске у обавези је да најкасније до 31.03. текуће 
године, изврши изборе на свим нивоима. Многе Синдикалне 
организације ушле су у фазу провођења избора и припрема за 
нова именовања, те именовања комисија за провођење избора. 
На овај начин, радницима је дата могућност да преиспитају 
своје синдикалне представнике и опредијеле се за оне који ће 
најбоље стати у заштиту њихових права и интереса.

Слободанка Куриџа
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Ф и л А т е л и ј А

П Р В а  В а Н Р Е д Н а  И з д а њ а  П о ш Та Н с к И х  м а Ра к а  з а  20 09.  г о д И Н У

Вучко 
прославио 

25. 
рођендан

п о ч е т а к  г о д и н е  о Б и љ е ж е н  ј е  в а н р е д н и м  и з д а њ и м а  п о ш т а н С к и х 
м а р а к а ,  а  о С и м  2 5  г о д и н а  X i V  з и м С к и х  о л и м п и ј С к и х  и г а р а  - 

С а р а ј е в о  8 4 ,   о Б и љ е ж и л и  С м о  и  6 0  г о д и н а  С а в ј е т а  е в р о п е  и  5 0 
г о д и н а  е в р о п С к о г  С у д а  з а  љ у д С к а  п р а в а .

Поште Српске су на основу приједлога Олимпијског 
комитета Босне и Херцеговине, издале ванредно 
издање пригодне поштанске марке на тему 25 година 

XIV зимских олимпијских игара - Сарајево 84. Вучко, 
маскота уз коју смо одрасли, доспјела је на поштанску 
марку, и то је било прво издање пригодних поштанских 
марака за 2009. годину. Номинална вриједност ове марке 
је 1,50 КМ, а тираж 15.000 комада. Уз марку је издат и 
пригодни ФДЦ коверат у тиражу од 300 комада. 

Осим ове марке 
одређено је и 
друго ванредно 
издање према 
Програму издавања 
пригодних 
поштаснких марака. 
Другим издањем, 
обиљежено је 60 
година Савјета 
Европе и 50 година 

Европског суда за људска права. Приједлог за ова издања је 
стигао од Министарсва комуникација и транспорта Босне и 
Херцеговине и Регулаторне Агенције за поштански саобраћај 
БиХ. Номинална вриједност ових поштанских марака је 1,50 
КМ и 1,00 КМ, док је тираж 20.000 комада, уз ово издање 
издата су и два ФДЦ коверта у тиражу од 300 комада. 

Бранислав Бабић

ПРЕДУЗЕЋЕ ЗА ПОШТАНСКИ САОБРАЋАЈ РС А. Д.
БАЊА ЛУКА
Број: 1.-363/09 
Дана, 29.01.2009.год.
На основу члана 14.4.15. Статута Предузећа за поштански саобраћај Републике 
Српске а. д. Бања Лука и члана 5. Правилника о издавању поштанских марака 
и вриједносница Управа Предузећа доноси

Р Ј Е Ш Е Њ Е

о пуштању у продају пригодне поштанске марке
“25 година од XIV Зимских олимпијских игара Сарајево 84”

1. Дана 13.02.2009. године пустиће се у продају  пригодна поштанска марка 
под називом “25 година од ЏИВ олимпијских игара Сарајево 84”.

2. Емисију која се пушта у продају чини једна пригодна поштанска марка 
штампана техником вишебојног офсета, у шалтерском табаку од 8 (осам) 
марака плус вињета у средини , зупчано.

3. Серију чини једна пригодна поштанска марка сљедеће номиналне 
вриједности и мотива:
•	 1,50 КМ, мотив маскота Олимпијских игара - Вучко.

4. Тираж серије је 15 000 комада.

5. Пригодна марка из овог Рјешења важи за плаћање поштанских услуга 
неодређено вријеме, почев од дана пуштања у продају.

6. .Уз ову серију пригодних поштанских марака истог дана пустиће се у 
продају једна врста ФДЦ коверте у тиражу од 300 комада.

7. Ово Рјешење објавиће се у листу “Поштоноша“ – гласилу Предузећа за 
поштански саобраћај Републике Српске а. д. Бања Лука.

8. Ликовно рјешење мотиве и графичка обрада марака: Божидар Дошеновић 
и Небојша Ђумић. Штампарија је „Глас“ Бања Лука. 

ДИРЕКТОР
Јасминка Кривокућа, дипл.ек.

“ПРЕДУЗЕЋЕ ЗА ПОШТАНСКИ САОБРАЋАЈ РС” А.Д.
БАЊА ЛУКА
Број: 1.-363-1/09
Дана, 29.01.2009.године
На основу члана 14.4.15. Статута Предузећа за поштански саобраћај Републике 
Српске А.Д. Бања Лука, Управа Предузећа доноси

Р Ј Е Ш Е Њ Е
о изради и употреби пригодног поштанског жига 

9. Одобрава се израда пригодног поштанског жига и његова употреба у 
Пошти 78101 Бања Лука, дана 13.02.2009. године и у Области за продају 
и маркетинг, Предузећа за поштански саобраћај Републике Српске А.Д. 
Бања Лука, у циљу обиљежавања првог дана пуштања у продају пригодне 
поштанске марке “25 година од ЏИВ Зимских олимпијских игара Сарајево 
84”.

10. Ово Рјешење објавиће се у листу “Поштоноша“ – гласилу Предузећа за 
поштански саобраћај Републике Српске А. Д. Бања Лука.

ДИРЕКТОР

Јасминка Кривокућа, дипл.ек

Београдска „Политика“ сре-
дином јануара ове године, у 
својој рубрици „Филеталија“, 
објавила је текст под називом 
„Божић на маркама“, гдје је 
међу три најљепше марке са 
мотивом Божића, уврштена 
марка Пошта Српске. 

Марка „Божић“ са мотивом 
чеснице, издата је 26.12.2008. 
године. Осим нашег издања, 
најљепшима су  проглашене 
марке украјинске и бјелору-
ске поште, на којима је мотив 
анђела.
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Приватно 
зупчање 
поштанских 
марака

На с Та Н а к  П о ш Та Н с к Е  м а Р к Е

сТ В а Ра Н о  У  ТРа П И с Т И м а ,  а  Н И Ј Е  с И Р

Кад се помену Траписти, сви прво 
помислимо на сир. Траписти су по- 
знати по томе што су први на овим  

просторима имали пилану, пољопри-
вредно добро, прву хидроелектрану на 
Балкану, а касније и пивару. Наравно, 
најпознатији је сир „Трапист“ који се и 
данас приозводи под тим именом. Сигурно 

се питате, какве везе има сир и поштанска 
марка!? Ријетки су они који знају да се 
прије, отприлике, једног вијека, наручени 
сир у удаљене крајеве слао и поштом. За 
франкирање пакета са сиром највише су 
се користиле марке од 45 hellera из серије 
Крајобрази (1906), са мотивом Башчаршије. 
Једном приликом у продаји су биле само 

незупчане мараке, па су у Трапистима 
одлучили сами зупчати марке. Такав 
поступак у свијету филателије назива се 
приватно зупчање. У свијету постоје разне 
врсте сирева, са рупама и без рупа, а у 
Трапистима производили су сир без рупа, 
те правили рупе у поштанским маркама! 

Бранислав Бабић

Пошта, у одређеном виду, постоји још од античких времена, међутим, тридесете године 
деветнаестог вијека су значајне за поштанску струку Велике Британије, али и цијеле 
Европе. Као главни реформатор тадашње поште појављује се Роланд Хил. Он је имао 

сложен задатак да усагласи тадашње техничке, организационе и финансијске могућности, 
са потребама поштанског саобраћаја. Иако, је увео многе новине у функционисању 
поштанске службе, господин Хил ће бити упамћен као човјек који је „отац“ поштанске 
марке. Уз његово име и за само увођење поштанске марке, постоји и анегдота.

Шетајући се периферијом Лондона, господин Хил видио је једну дјевоjку како простире 
веш. Баш у том моменту наишао је поштар и пружио јој писмо. Дјевојка је писмо само 
погледала и вратила га поштару. Зачуђен оваквим призором, Хил је пришао дјевојци и 
питао је зашто је вратила писмо поштару. 

„А зашто бих га задржала кад у њему ништа не пише? Мој вјереник ја морнар на броду 
Њеног Величанства и тако ми јавља да је добро и здраво, а пошто ни он ни ја немамо 
довољно новца да плаћамо поштарину, договорили смо се да се на овај начин јавља а да 
нас то ништа не кошта.“ Објашњавала је наивна дјевојка зачуђеном Хилу. 

Роланд Хил
отац поштанске 
марке

Као и свака анегдота, звучи чудновато, али 
у себи садржи елементе истине.

Углавном, Хил ће остати упамћен као 
идејни творац и реализатор поштанске 
марке, којом је успио да уједначи тарифну 
политику, обезбиједи сигурност плаћања 
и наплате поштанских трошкова. Роланд 
је, уводођењем поштанске марке отворио 
ново поглавље у организацији поштанског 
транспорта онога доба. Прва поштанска 
марка, која је угледала свјетло дана, је 
познати „блек пени“, марка номиналне 
вриједности од једног пенија, црне боје и 
са ликом краљице Викторије. 

Бранислав Бабић
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Ф и л А т е л и ј А

Рођендан “Политикиног 
Забавника”

Први број „Политикиног Забавника” појавио се на киосцима 28. фебруара, 
1939. године. Изласку првог броја претходио је велики наградни 
конкурс, који је расписао матични лист како би сами читаоци изабрали 

име првом „дјетету” дневног листа „Политика”. Излазио је два пута недјељно, 
са циљем да на лак и поучан начин забави цијелу породицу.

За почетак „Забавникове” историје везано је име Владислава Рибникара, 
предратног и посљератног директора „Политике”, као и имена уредника, 
новинара и писаца попут Душана – Дуде Тимотијевића, Милана Дединца, 
Пјера Крижанића, Димитрија Стевановића, Бате Вукадиновића, Марка 
Кабиља и других. Већ од првог броја редован сарадник „Забавника” 
била је и глумица Љубинка Бобић, и то као писац текста за стрип „Риста 
спортиста”. Први вршилац дужности главног уредника био је Мирослав Дим. 
Стевановић.

Један од најважнијих сарадника од првог броја био је Ђорђе Лобачев, свима 
познат као Ђока Стрип. Он је „Забавнику” дао форму и упутио на стазу 
на којој се и данас налази. Велики узлет овог листа и амбиције његових 
новинара зауставио је Други свјетски рат.

Излажење је обновљено 5. јануара, 1952. године, од када излази једанпут 
недјељно. Вршилац дужности главног уредника тада је био Стојиљко 
Станковић, а лист је уређивао Богдан Поповић. „Забавник” је увијек био 
вољен због лијепих цртежа, добрих стрипова, занимљивих текстова, 
али и чистог и једноставног језика којим је писан, без обзира на то да ли 
говори о историји, умјетности, науци и техници, животињама и биљкама 
или једноставно објављује и одговара на писма читалаца. Поред чланака 
о познатим историјским личностима, приказивао је судбине обичних људи 

у њиховој борби против природе. Објављивани су књижевни текстови у 
форми кратке приче, међу којима су се истицали они са фантастичним 
садржајем.

Данас није лако утврдити колико је људи, кроз различите форме, 
сарађивало са „Забавником”. Хиљаде илустрација, али и новинских 
прилога, остале су без потписа. 

Посебна пажња у оквиру „Политикиног Забавника” посвећена је 
стриповима. Тако су се могли наћи доживљаји Фантома, Рипа Кирбија, 
Мандрака, Џонија Хазарда, али и великог везира Изногуда, Дениса и 
читавог низа Дизнијевих јунака. Ови стрипови су излазили на средњим 

страницама „Забавника” тако да су се могли вадити и сакупљати. У том 
циљу, „Политика” је емитовала специјалне тврде корице на којима је писало 
„Забавникови стрипови” у које су се слагали стрипови.

За нову, 1968. годину, изашао је први број „Политикиног Забавника” у пуној 
боји и формату какав има данас. Главни уредник тада је био Никола Лекић, 
а послије њега су се смјењивали Живорад Стојановић, Раде Шошкић, Влада 
Булатовић Виб и Дарко Рибникар. Од 1989. године па до данас, лист уређује 
Зефирино Граси.

Прије двије године „Политикин Забавник” добио је признање „супербренд” 
за категорију свих штампаних гласила.

Мотив на марки су цртани јунаци стрипа „Дикан и стриц Вукоје”, чији је 
аутор Лазо Средановић. Графичку обраду марке урадио је Јакша Влаховић, 
графички дизајнер из Београда, а стручну сарадњу пружио је Зефирино 
Граси, главни и одговорни уредник листа „Политикин Забавник”.

Марке су штампане у новосадској штампарији „Форум”, техником вишебојног 
офсета у шалтерским табацима од осам комада марака и са вињетом у 
средини. Тираж је 28.000 комада. На дан изласка марке, Пошта Србије издала 
је и пригодан коверат првог дана са жигом Поште 11101 Београд, док је 
филателистичко Друштво „Београд” издало максимум-карту.

Преузето са www.politika.rs

Политикин Забавник је српски часопис који ужива 
култни статус у поп култури Србије и бивше Југославије. 
Први број изашао је 28. фебруара, 1939. У почетку је 
штампан у облику дневних новина, а излазио је два 
пута недјељно, уторком и петком. Тренутно излази 
једном недјељно, петком. Једну трећину часописа 
чине стрипови, док друге две садрже чланке о науци, 
природи, историји, музици, интересантним догађајима 
из живота, и често су писани у забавном духу. Слоган 
часописа је „За све од 7 до 107“.  У 2006. години 
проглашен је српским „супербрендом”.

Преузето са www.wikipedia.org

п о в о д о м  7 0  г о д и н а  л и С т а  „ п о л и т и к и н  з а Б а в н и к ” 
п о ш т а  С р Б и ј е  ј е  2 8 .  ф е Б р у а р а ,  и з д а л а  п р и г о д н у 
п о ш т а н С к у  м а р к у  н о м и н а л е  2 2  д и н а р а .  С в е ч а н а 
п р о м о ц и ј а  м а р к е ,  к а о  и  п р о С л а в а  7 0 .  р о ђ е н д а н а 
л и С т а  з а  С в е  „ о д  7  д о  10 7  г о д и н а ”,  о д р ж а н а 
ј е  2 7.  ф е Б р у а р а  у  к о н а к у  к н е г и њ е  љ у Б и ц е  у 
Б е о г р а д у.
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И Н Т Е Р Н о  к о м У Н И ц И Ра њ Е

Комуникацијски канали пословне 
организације садрже два обилка 
комуницирања, екстерни и интерни. 

Код нас се још увијек улажу напори у 
екстерни облик комуникације на уштрб 
интерне комуникације, која је, заправо, 
много значајна и за развој саме екстерне 
комуникације. 

Дневно смо се сусретали у раду са 
клијентима, са изазовима приватизација, 
тихих штрајкова, страхова радника од 
отпуштања, кризама и неповјерењем... 
Социјална психологија, комуникација, 
комуникологија и наука о организацији 
увелико разматрају комуницирање 
предузећа са вањским свијетом. 
Неправедно запостављена интерна 
комуникација није обрађена до детаља који 
би омогућили потпуно сагледавање њеног 
значаја и улоге у организацији, правилну 
примјену и, најважније, већи практични 
ефекат. Стално је нешто недостајало... Лако 
је писати и говорити, али је често тешко 
постићи међусобно разумијевање. Људи 
долазе из различитих средина (образовних, 
културалних и друштвених), имају различита 
искуства и личне потребе. То утиче на 
њихову способност да разумију поруке из 
различитих средина. Утиче на значење које 
придају ријечима или изразима лица. Као 
посљедица тога, комуникација може бити 
јако тешка. 

Опште мишљење је да превише лидера 
вјерује у то да ће комуникација бити боља 
од оног тренутка када се имплементира 
најмодернија информациона технологија 
или уведе нови менаџер за интерне 
комуникације. Грешка! Потребно је много 
више вјештине, труда и напора. Интерна 
комуникација је софистицирана дисциплина 
коју надгледају искусни менаџери и 

консултанти који знају да ослушкују како 
дише њихова интерна јавност, односно, 
највећи капитал и вриједност предузећа 
– запослени. Односи са запосленима 
обухватају активности које за циљ имају 
информисање, мотивацију, изградњу 
повјерења и заједничких корпоративних 
вриједности свих запослених. Нажалост, 
у већини наших предузећа још увијек је 
такав облик комуникације првенствено 
занемарен, а уколико и постоји, 
хијерархијски је парцелисан, што не пружа 
адекватну слику пословног процеса свим 
запосленима, јер док порука дође од топ 
менаџмента до радника и назад, у већини 
случајева бива знатно измијењена. 

За квалитетнију комуникацију неопходно 
је почети са примјеном неких основних 
принципа и правила, као што су увођење 
тимских норми и стварања кодекса 
интерних и екстерних комуникација 
(писаних и усмених). Ту су, наравно, 
неизоставне и едукације о пословној 
комуникацији са нагласком на ону тимску, 
пословни бонтон, пословну реторику 
и невербалну комуникацију с „тешким“ 
људима. Квалитетна интерна комуникација 
гради квалитетне односе у организацији, а 
они доводе до веће квалитете атмосфере 
у којој се одвијају радни процеси, те се 
тако директно одражава на вишу квалитету 
рада и комуникације са клијентима. Тиме 
се повећава и њихово задовољство, 

које је највећа гаранција дугорочности 
пословања организације. Уважавајући 
чињеницу да су људи највећа драгоцјеност 
организације, управно успјешном интерном 
комуникацијом им се омогућује да буду 
задовољни и продуктивни. О томе треба 
водити рачуна, стратешки промишљати и 
планирати. Немогуће је имати задовољне 
клијенте уколико запослени унутар 
организације нису задовољни. За изградњу 
угледа било које организације потребно 
је уложити подједнак труд и рад и на 
екстерном и интерном комуницирању. 
Замислите само колико штетне по 
репутацију могу да буду гласине и 
незадовољство које запослени могу да 
пренесу својим пријатељима, породици. 
Овакве гласине брзо се преносе методом 
концентричних кругова, тако да су понекад 
јаче и од гламурозних реклама.

Све док у свијести и подсвијести људи 
владају појмови хијерархије, нужности, 
принуде и судбине – нема мјеста за 
разговор. Кад се у свијести и подсвијести 
уселе појмови једнакости, слободе и избора 
– разговор ће постати начин живљења, 
а не само метода мишљења. Кад се у 
једном друштву заиста осјети да разговор 
замјењује говор, онда је то поуздан знак 
да се друштво креће од нужности према 
слободи, од структуре према култури и од 
судбине према избору.

Нина Куваља

Мијењамо 
говор за 
разговор
Б е з  к в а л и т е т н е  и н т е р н е  к о м у н и к а ц и ј е , 
н е м а  н и  у С п ј е ш н о г  к о м у н и ц и р а њ а  С а 
е к С т е р н о м  ј а в н о ш ћ у
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П р А в н А  П и т А њ А

ПрАвА иЗ ПенЗијСког и инвАлидСког оСигурАњА 
и уСлови ЗА њихово оСтвАривАње
Права из пензијског и инвалидског 
осигурања, према закону, су:

1. за случај старости - старосна пензија;

2. за случај инвалидности - инвалидска 
пензија, преквалификација или 
доквалификација и распоређивање, односно, 
запослење на другом одговарајућем послу, 
као и право на новчану накнаду по основу 
кориштења права на преквалификацију, 
доквалификацију или распоређивање, 
односно, запошљавања на другом 
одговарајућем послу, или по основу чекања 
на распоређивање, односно, запослење на 
другом радном мјесту;

3. за случај смрти осигураника, односно, 
корисника личне пензије - породична 
пензија.

1. СТАРОСНА ПЕНЗИЈА

Услови за стицање права на старосну 
пензију:

 Право на старосну пензију стиче 
осигураник кад наврши 65 година живота 
и најмање 20 година стажа осигурања.

 Осигураник који нема 20 година стажа 
осигурања стиче право на старосну 
пензију кад наврши 65 година живота и 
најмање 25 година пензијског стажа.

 Осигураник који наврши 40 година стажа 
осигурања стиче право на старосну 
пензију, без обзира на године живота.

 Осигураник којем је утврђен посебан 
стаж у двоструком трајању стиче право на 
старосну пензију кад наврши 40 година 
пензијског стажа, без обзира на године 
живота.

 Изузетно од услова за стицање права на 
старосну пензију, осигураник жена, ако то 
захтијева, стиче право на старосну пензију 
кад наврши 60 година живота и најмање 20 
година стажа осигурања или кад наврши 
35 година стажа осигурања, без обзира на 
године живота.

 Осигураник који је провео најмање 15 
година ефективног рада (пуно радно 
вријеме) на нарочито тешким и по 
здравље штетним пословима из члана 
37. Закона о пензијском и инвалидском 
осигурању, стиче право на старосну 
пензију, под условом да је навршио 55 
година живота и најмање 30 година 
пензијског стажа.

2. ИНВАЛИДСКА ПЕНЗИЈА

Услови за стицање права:

Право на инвалидску пензију има 
осигураник сходно Закону о пензијском и 
инвалидском осигурању:

1. Код којег је настао губитак способности 
за рад, губитак способности за обављање 
дјелатности по основу које је осигуран или 
губитак способности за привређивање.

2. Код којег је утврђена преостала 
способност за рад, уз претходну 

преквалификацију или доквалификацију, 
али му се не обезбјеђује право на 
преквалификацију или доквалификацију зато 
што је на дан настанка инвалидности старији 
од 55 година живота.

 Инвалид рада, који је стекао право на 
преквалификацију или доквалификацију, 
не може на основу тако утврђене 
инвалидности стећи право на инвалидску 
пензију, кад послије тога наврши године 
живота из члана 134. став 2. Закона о 
пензијском и инвалидском осигурању, 
послије којих се не обезбјеђује право на 
преквалификацију или доквалификацију.

 Инвалиду рада, који је оспособљен 
преквалификацијом или 
доквалификацијом за рад на другом 
радном мјесту, код којег, после навршене 
50. године живота, због настале промјене 
у стању инвалидности, настане губитак 
способности за рад на радном мјесту 
за које је оспособљен, стиче право на 
инвалидску пензију, ако није способан за 
рад на другом радном мјесту, без поновне 
преквалификације или доквалификације.

 Осигураник који је осигуран на 
добровољно осигурање по основу 
обављања пољопривредне дјелатности 
стиче право на инвалидску пензију ако је 
инвалидност проузрокована повредом на 
раду или професионалном болешћу, без 
обзира на дужину пензијског стажа. 

 Осигураник стиче право на инвалидску 
пензију ако је инвалидност проузрокована 
повредом ван рада или болешћу, под 
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условом да има навршен пензијски стаж 
који покрива најмање једну трећину 
његовог радног вијека. 

 Изузетно, осигураник код кога је 
инвалидност настала прије навршених 
30 година живота, а проузрокована је 
болешћу или повредом ван рада, стиче 
право на инвалидску пензију под условом 
да пензијски стаж покрива најмање једну 
четвртину његовог радног вијека. 

 Као радни вијек узима се период од 
навршене 20. године живота осигураника 
до дана кад је код њега настала 
инвалидност, с тим што се тај период 
рачуна само у пуним годинама.

 Осигуранику који је, након навршене 
20. године живота, био на редовном 
школовању и таквим школовањем стекао 
вишу стручну спрему, као радни вијек 
рачуна се период од навршене 23. године 
живота, а осигуранику који је стекао 
високу стручну спрему - од навршене 26. 
године живота, до дана кад је код њега 
настала инвалидност. 

 Осигуранику који је, након навршене 20. 
године живота, био на одслужењу војног 
рока, радни вијек умањује се за онолико 
времена, колико је осигураник провео на 
одслужењу војног рока, ако за то вријеме 
није био добровољно осигуран на 
пензијско и инвалидско осигурање.

3. ПОРОДИЧНА ПЕНЗИЈА

Чланови породице, који стичу право на 
породичну пензију и услови за стицање 
права, одређени су Законом о пензијском и 
инвалидском осигурању, и то члановима 138. 
до 157. 

1. Чланови породице који стичу право на 
породичну пензију

У случају смрти осигураника или корисника 
старосне и инвалидске пензије (у даљем 
тексту: корисник личне пензије), право на 
породичну пензију, под условима утврђеним 
овим законом, стичу:

1. удовица, односно удовац;

2. разведени супружник, ако му је одлуком 
суда утврђено право на издржавање;

3. дијете, рођено у браку или ван брака, 
усвојено дијете или пасторче;

4. отац и мајка, очух и маћеха, усвојитељ 
осигураника или корисника личне 
пензије, које је осигураник или корисник 
личне пензије издржавао до своје смрти;

5. дијете без оба родитеља или дијете 
које има једног или оба родитеља, који су 
потпуно и трајно неспособни за рад, које 
је осигураник или корисник личне пензије 
издржавао до своје смрти.

  Члан породице осигураника који 
је осигуран у одређеним околностима 

стиче право на породичну пензију под 
условима утврђеним Законом о ПИО, 
ако је смрт наступила због повреде за 
вријеме трајања посебних околности које 
су одређене законом (чл. 16. Закона о 
ПИО) или усљед обољења које је настало 
непосредно и искључиво као посљедица 
несрећног случаја или више силе, за 
вријеме трајања околности по основу које 
је био осигуран на дан смрти.

  Чланови породице који су 
правоснажном пресудом осуђени за 
умишљајно кривично дјело лишавања 
живота осигураника или корисника личне 
пензије не могу стећи право на породичну 
пензију по основу њихове смрти.

  Сматра се да је осигураник, односно 
корисник личне пензије, издржавао 
члана породице у смислу Закона о ПИО, 
ако просјечни мјесечни приход члана 
породичног домаћинства у коме живи 
подносилац захтјева за остваривање 
права на породичну пензију, у години 
у којој је наступила смрт осигураника, 
односно корисника личне пензије, не 
прелази 25% просјечне нето плате у 
Републици, у мјесецу у коме је наступила 
смрт осигураника, односно корисника 
личне пензије.

  Изузетно, од става 1. овог Члана, отац 
и мајка припадника оружаних снага 
Републике, који је погинуо од 17. августа 
1990. до 30. јуна 1996. године, стичу 
право на породичну пензију без обзира 
на године живота и на висину прихода 
породичног домаћинства, уколико 
испуњавају остале услове прописане 
Законом о ПИО за стицање права на 
породичну пензију.

  Породичним домаћинством сматрају 
се супружници и њихова дјеца (рођена у 
браку и ван брака, усвојена и пасторчад), 
отац и мајка, очух и маћеха, усвојилац и 
усвојеник.

2. Услови за стицање права

Члан породице умрлог осигураника или 
корисника личне пензије стиче право на 
породичну пензију:

1. ако је осигураник на дан смрти 
испуњавао услове прописане Законом о 
ПИО за стицање права на старосну или 
инвалидску пензију;

2. ако је умрли на дан смрти био корисник 
личне пензије. 

Умрлим се сматра и нестало лице које 
је у законом прописаном поступку 
проглашено умрлим.

  Члан породице стиче право на 
породичну пензију, без обзира на дужину 
пензијског стажа осигураника, ако је смрт 
осигураника наступила као посљедица 
повреде на раду или професионалне 
болести.

  Такође, без обзира на дужину 
пензијског стажа осигураника, право на 
породичну пензију стиче и члан породице 
припадника бивше Југословенске народне 
армије или припадника оружаних снага 
Републике, који је држављанин Републике, 
чија је смрт наступила као посљедица 
рањавања или болести за вријеме 
ратних дејстава на терирорији бивше 
Социјалистичке Федеративне Републике 
Југославије и Босне и Херцеговине у 
периоду од 17. августа 1990. године до 
30. јуна 1996. године, ако је болест која је 
узроковала смрт узрочно-посљедично 
везана за ратна дејства и уколико то право 
не оствари по другим прописима.

  Узрочно-посљедичну везу болести, 
која је узроковала смрт са ратним 
дејствима, утврђује орган вјештачења 
Фонда, на основу одговарајуће 
документације.

  Код одређивања висине породичне 
пензије, смрт осигураника изједначена је 
са губитком способности за рад.

Удовица стиче право на породичну 
пензију:

1. ако је на дан смрти супруга навршила 45 
година живота;

2. ако је на дан смрти супруга била 
потпуно неспособна за привређивање 
или ако је таква неспособност настала у 
року једне године од дана смрти супруга;

3. ако је послије смрти супруга остало 
једно или више дјеце која испуњавају 
услове за стицање права на породичну 
пензију по том супругу, а удовица обавља 
родитељске дужности према тој дјеци.

  Удовица која у току коришћења права 
на породичну пензију дјеце, стечену по 
основу обављања родитељске дужности 
према дјеци, наврши 45 година живота, 
задржава право на породичну пензију 
трајно. Ако удовици право на породичну 
пензију престане прије навршене 45. 
године живота, може поново остварити 
право на породичну пензију кад наврши 
45 година живота.

  Удовица која је испуњавала услове за 
стицање права на породичну пензију по 
основу обављања родитељске дужности 
према дјеци, али није остварила право на 
породичну пензију, јер је била у радном 
односу, може стећи право на породичну 
пензију и након престанка права на 
породичну пензију дјеце, под условима 
утврђеним Законом о ПИО.

  Удовица која у току коришћења 
права на породичну пензију, остварену 
по основу обављања родитељске 
дужности према дјеци, постане потпуно 
неспособна за привређивање, задржава 
право на породичну пензију док постоји 
таква неспособност. Удовица, која у току 
коришћења права по овом основу наврши 
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45 година живота, задржава трајно право 
на породичну пензију.

  Удовица која до смрти супруга није 
навршила 45 година живота, али је имала 
навршених 40 година живота, стиче право 
на породичну пензију кад наврши 45 
година живота.

  Удовица која је до смрти супруга или 
до престанка права на породичну пензију 
навршила 40 година живота, стиче право 
на породичну пензију прије навршених 
45 година живота ако постане потпуно 
неспособна за привређивање.

  Удовица стиче право на породичну 
пензију кад је дијете умрлог осигураника 
или корисника личне пензије рођено 
прије истека 300 дана од његове 
смрти, а право на породичну пензију 
у овом случају припада од дана смрти 
осигураника или корисника личне 
пензије.

Удовац стиче право на породичну 
пензију:

1. ако је на дан смрти супруге навршио 55 
година живота;

2. ако је на дан смрти супруге био потпуно 
неспособан за привређивање, или ако је 
таква неспособност настала у року једне 
године послије смрти супруге;

3. ако је послије смрти супруге остало 
једно или више дјеце која имају право 
на породичну пензију по том супругу, 
а удовац обавља родитељску дужност 
према тој дјеци. 

Удовац, који у току коришћења права на 
породичну пензију, стечену по основу 
неспособности за привређивање или по 
основу обављања родитељске дужности 
према дјеци, наврши 55 година живота, 
задржава право на породичну пензију 
трајно. Ако удовцу право на породичну 
пензију престане прије навршене 55. године 
живота, може поново остварити право кад 
наврши 55 година живота.

Удовац, који је испуњавао услове за стицање 
права на породичну пензију по основу 
обављања родитељске дужности према 
дјеци, али није остварио право на породичну 
пензију, јер је био у радном односу, може 
стећи право на породичну пензију и након 
престанка права на породичну пензију дјеце, 
под условима утврђеним овим законом.

Удовац, који у току коришћења права на 
породичну пензију по основу обављања 
родитељске дужности према дјеци постане 
потпуно неспособан за привређивање, 
задржава право на породичну пензију док 
постоји таква неспособност. Удовац који 
у току кориштења права по овом основу 
наврши 55 година живота, задржава трајно 
право на породичну пензију. 

Удовац, који до смрти супруге није навршио 
55 година живота, али је имао навршених 50 

година живота, стиче право на породичну 
пензију кад наврши 55 година живота. 

Удовац, који је до смрти супруге или до 
престанка права на породичну пензију 
навршио 50 година живота, стиче право 
на породичну пензију прије навршених 
55 година живота, ако постане потпуно 
неспособан за привређивање. 

Право на породичну пензију под условима 
одређеним за удовицу и удовца стиче и 
супружник из разведеног брака, ако му је 
правоснажном судском одлуком утврђено 
право на издржавање. 

Ако право на породичну пензију има 
супружник умрлог осигураника, односно 
корисника личне пензије и разведени 
супружник којем је правоснажном судском 
одлуком утврђено право на издржавање, 
породична пензија одређује се у висини која 
припада за једног члана породице.

Право на породичну пензију, у смислу 
чланова Закона о ПИО којима су регулисани 
услови за стицање права на породичну 
пензију за удовицу и удовца, стиче члан 
породице који није у радном односу, 
односно који није предузетник. 

Дијете стиче право на породичну пензију и 
право му припада до навршене 15. године 
живота, а ако је на редовном школовању, 
за све вријеме школовања, али најдаље до 
навршене 26. године живота. 

Кориснику породичне пензије коме је 
школовање на вишој школи, односно, 
факултету, прекинуто због упућивања на 
одслужење војног рока, по прописима о 
војној обавези, породична пензија исплаћује 
се и за вријеме служења војног рока у 
висини 50% од износа који му припада по 
одредбама Закона о ПИО.

Ако породичну пензију, поред корисника 
коме је школовање прекинуто због 
упућивања на одслужење војног рока, 
остварују и други чланови породице 
умрлог осигураника, односно корисника 

личне пензије, или ако корисник коме је 
школовање прекинуто због упућивања 
на одслужење војног рока има чланове 
породице које издржава, породична пензија 
исплаћује се у пуном износу.

Школовањем, у смислу Закона о ПИО, не 
сматра се школовање које дијете започне у 
школи нижег ранга, односно у другој школи 
истог ранга коју је већ завршило.

Дијете које постане неспособно за 
самосталан живот и рад до година живота 
до којих се дјеци обезбјеђује право на 
породичну пензију, право на породичну 
пензију припада за све вријеме док 
неспособност траје, као и послије тога, 
ако је способност за самосталан живот и 
рад настала послије навршених 45 година 
живота (жена), односно, 55 година живота 
(мушкарац).

Дијете, које постане неспособно за 
самосталан живот и рад послије година 
живота до којих се дјеци обезбјеђује 
право на породичну пензију, а прије смрти 
осигураника, односно, корисника личне 
пензије, стиче право на породичну пензију 
ако је осигураник, односно, корисник личне 
пензије издржавао такво дијете до своје 
смрти.

Чланови породице - отац и мајка, очух 
и маћеха, усвојитељ осигураника или 
корисника личне пензије, дијете без оба 
родитеља или дијете које има једног или 
оба родитеља који су потпуно и трајно 
неспособни за рад, које је осигураник или 
корисник личне пензије издржавао до своје 
смрти, стичу право на породичну пензију 
под истим условима у погледу година 
живота, неспособности за самосталан живот 
и рад или неспособности за привређивање, 
који су одређени за удовицу, односно 
удовца, дијете рођено у браку или ван брака, 
усвојено дијете или пасторче.

Фонд ПИО Републике Српске 
портпарол,  Тихомир Јоксимовић
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РЈ  З А  П О ш ТА Н С К И  С А О Б РАћ А Ј 
Б А њ А Л У К А

Радна јединица за поштански сао-
браћај Бања Лука, осим свакодневних 
послова везаних за пружање пошта-
нских услуга корисницима, посебну 
пажњу придаје непосредном контакту 
са правним лицима. Како би ова 
РЈ, а самим тим и Поште Српске, 
имале већи број ових корисника, ре-
ференти за маркетинг РЈ Бањалука 
вриједно раде на проналажењу нових 
и продужавању сарадње са старим 
корисницима наших услуга.

У претходна четири мјесеца, када је 
ријеч о маркетиншким активностима 
ове РЈ, склопљено је четрнаест уго-
вора везаних за оглашавање и пренос 
неадресоване тисковине, укупне ври-
једности 34.183,36 КМ.. 

Референти за маркетинг кажу да се  
упорност исплати, те да се у наре-
дном периоду, без обзира на ту-
рбуленције на тржишту, надају пози-
тивним резултатима и још већем 
броју склопљених и реализованих 
уговора. 

Споменка Радосавац

РЈ  З А  П О ш ТА Н С К И  С А О Б РАћ А Ј 
П Р И Ј Е Д О Р

Крајем фебруара у РЈ за поштански 
саобраћај Приједор, одржан је ра-
дни састанак извршних директора 
Предузећа, са шефовима и рефере-
нтима припадајућих одсјека у овој РЈ. 
Извршни директори за поштански 
саобраћај, економске послове, опште,  
правне и кадровске послове, те 
развој и инвестиције, указали су на  
одређене начине рада, које би до-
принијеле бољем пословању РЈ При-
једор у наведеним областима. У 
овој радној јединици сматрају да ће 
овакви састанци, у будућности, до-
принијети квалитетнијем раду нашег 
Предузећа.

Вера Вуклиш

ЗАПОСЛЕНИ

Закључно са 31.12.2008. године, Поште 
Српске имају запослена 2.452 радника, 
што је за 3% више него на исти дан 2007. 
године, односно, за 80 запослених. Од 
укупног броја радника, стални радни 
однос има 2.241 радник, док је 211 радника 
ангажовано на одређено радно вријеме.

Рада Рељић

УСЛУГЕ

У претходној, 2008. години, укупно је 
остварено 39.901.139 поштанских и осталих 
услуга, односно, Годишњи план услуга 
остварен је са 112%, а у односу на прошлу 
годину, физички обим услуга је већи за 15%.

Поштанске услуге учествују са 83,9% у 
укупним услугама, а њих сачињавају: 
писмоносне, пакетске, поштанско-
упутничке, услуге Брзе поште, финансијске 
услуге и допунске услуге. У оквиру 
поштанских услуга, писмоносне услуге 
учествују са 71%, услуге финансијског 
промета са 26% а пакетске, поштанско-
упутничке и услуге Брзе поште учествују 
са  3%.

У структури осталих услуга (6.679.407) 
информационе услуге учествују са 61%, 
телекомуникационе услуге са 11%, а услуге 
посредовања са 28%.

ПРИХОДИ

Укупан приход остварен прошле године 
износи 50.222.571,00 КМ и мањи је у односу 
на 2007. годину за 8%, док је Годишњи план 
прихода остварен са 100%.

У структури пословних прихода, приход 
од продаје поштанских и осталих услуга 
(40.132.360,00 КМ) учествује са 89,64%, 
приход од продаје роба са 0,66% те приход 
по основу закупа са 9,7%.

Годишњи план прихода од продаје услуга 
је остварен са 104%, а у односу на прошлу 
годину ови приходи већи су за 9%.

Остали приходи (без разграничења) износе 
524.176,00 КМ.

Финансијски приходи износе 1.190.086,00 
КМ и њих сачињавају приходи од камата, 
позитивне курсне разлике, те приходи од 
камата на орочена средства. 

Разграничени дио прихода износи 
3.696.987,00 КМ. 

РАСХОДИ

Укупни расходи на нивоу Предузећа износе 
50.222.571,00 КМ и мањи су у односу на 
2007. годину за 8%, док је Годишњи план 
расхода остварен са 100%.

Годишњи план пословних расхода је 
остварен са 99%, у односу на 2007. годину, 
док су пословни расходи мањи за 8%.

У оквиру пословних расхода највећу 
ставку чине трошкови бруто зарада, бруто 
накнада зараде, и остали лични расходи 
(33.399.463,00 КМ), са учешћем од 67,56% у 
пословни расходима. 

Трошкови амортизације износе 4.419.579,00 
КМ, са учешћем 8,94% у пословним 
расходима.

Трошкови производних услуга износе 
4.860.905,00 КМ, са 9,83% учешћа у 
пословним расходима.

Нематеријални трошкови износе 
2.918.329,00 КМ, са 5,90% учешћа, а 
трошкови материјала, енергије и горива 
износе 3.326.918,00 КМ, са 6,72% учешћа.

Трошкови резервисања износе 109.895,00 
КМ и учествују са 0,22% у пословним 
расходима.

Остали расходи износе 663.435,00 КМ и 
учествују са 1,32% у укупним расходима. 

Финансијски расходи чине 0,25% укупних 
расхода и остварени су у износу од 
124.412,00 КМ.

НЕТО И БРУТО ЗАРАДЕ

У 2008. години, укупне бруто зараде и 
накнаде зарада, те остали лични расходи 
износе 33.399.463,00 КМ, а Годишњи план 
ових расхода остварен је са 98%.

Просјечна обрачуната нето зарада по 
раднику износи 641,00 КМ, топли оброк 
исплаћиван је у износу од 125,00 КМ, док је 
Предузеће на име осталих личних примања 
исплатило 340,00 КМ, по раднику.

Пословање
                  у 6ројевима

и з в ј е ш т а ј  о Б л а С т и  р а ч у н о в о д С т в а  и  ф и н а н С и ј а  о  п о С л о в а њ у  п о ш т а  С р п С к е 
у  п р е т х о д н о ј ,  2 0 0 8 .  г о д и н и ,  д о н о С и м о  в а м  к р о з  п р е г л е д  у С л у г а ,  п р и х о д а , 
р а С х о д а ,  н е т о  и  Б р у т о  з а р а д е . . .

Ред.
бр.

Структура прихода КМ
%

учешћа

1. Пословни приходи 44.783.025,00 89,17

2. разграничени дио прихода 3.696.987,00 7,36

3. остали приходи 524.173,00 1,04

4. Финансијски приходи 1.190.086,00 2,37

5. ревалоризациони приходи 28.299,00 0,06

У к у п н о: 50.222.571,00 100,00

Ред.
Бр.

Структура расхода КМ
%

учешћа

1. Пословни расходи 49.434.724,00 98,43

2. остали расходи 663.435,00 1,32

3. Финансијски расходи 124.412,00 0,25

У к у п н о: 50.222.571,00 100,00
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н А ш е  ч у в е н е  к о л е г е

Б Ра Н И с л а В  Н У ш И ћ

Осмог октобра 1864. године, у главној 
београдској чаршији (данашњој 
Улици Краља Петра I) рођен је мали 

Алкибијад, Алко, и веома је обрадовао 
своје родитеље, мајку Љубицу и оца 
Георгија Нушу. Међутим, радост је кратко 
трајала јер је имућни трговац 
Георгије (Цинцарин, пореклом из 
данашње Албаније) банкротирао, 
те је морао да се исели из 
Београда и пређе у Смедерево. 

У Смедереву је мали Алко по- 
шао у основну школу. Прича  
се да је овде, у углу двори-
шта породичне куће, прика- 
зивао своје прве позори-
шне представе. Пре сваке  
представе Алко би разгр-
нуо ћилиме, постављене на 
бини као завесе, и публици 
би укратко испричао о чему  
се у представи ради, како  
су то чинили и управници 
путујућих позоришних тру- 
па, које је он гледао у 
смедеревским кафанама 
или у шатрама поста-
вљеним испред Ђурђевог 
града.

Вероватно су те позо-
ришне представе, које 
су често приказивале 
догађаје из националне 
историје, као и живот 
у последњој српској 
средњевековној 
престоници, допринели 
да Алкибијад Нуша 
посрби своје име и пре-
зиме и постане Бранислав 
Нушић. Будући да се његов 
отац опоравио од последица 
банкротства, Нушић је у 
Београду похађао реалну 
гимназију (од 1876 до 1882), 
а затим је студирао права у 
Грацу и Београду.

У то време је почео и да пише 
кратке приче, позоришна 
дела, али и сатиричне 
осврте на ондашњи режим 
краља Милана. Сам 
Нушић каже да је Два 
раба била последња 
песма коју је написао. 
У овој песми је описао 
како се тадашња власт 

Поштански 
комесар

(отпуштен), Милорад Павловић Крпа 
(отпуштен), Радоје Домановић (отпуштен)...

У међувремену се у Србији променио 
режим и на власт је дошао краљ 
Александар Обреновић. Његова супруга, 
Драга Машин, још као дворска дама 
краљице Наталије бавила се књижевним 
радом, писала је краће приче, а са 
француског је превела роман Ксавијера 
де Мотепена Мачје око. Желећи да око 
двора привуку књижевнике и уметнике 
Александар и Драга почињу да их помажу, 
финансирањем листова, апанажама или 
запошљавањем у државним установама. 

Бранислав Нушић 1900. године постаје 
управник Народног позоришта, формира 
књижевно-уметнички одбор у који улазе 
Брзак, Глишић, Веселиновић и Сремац. 
Међутим, изгледа да Нушић није могао да 
трпи мешање у организацију и репертоар 
позоришта, те је после једне одлуке, 
наметнуте од власти, затражио да га 
пензионишу. 

Пензија, која се заснивала на краткотрајној 
државној служби, била је свакако мала, те 
Нушић није могао да живи лагодно, иако 
је имао додатне приходе од објављених 
текстова у новинама или од изведених 
позоришних представа. Поново је 
пожелео да ступи у државну службу, али у 
том тренутку је било слободно само место 
поштанског комесара. Посао комесара је 
уствари био вршење инспекција пошта и 
телеграфа. Ево шта је о томе писао Нушић:

„Замислите мене као комесара свију 
пошта и телеграфа, будибогснама! Али, 
тако је морало бити. Ми то вама дајемо 
да бисте имали службу, а нико од вас не 
тражи да идете на дужност, рекао ми је 
министар који ми је био наклоњен, али 
је мало месеци затим дошао за министра 
човек који ми није био наклоњен, и он 
ми је просто рекао: Извол’те на дужност! 
– Ама, зар ја на дужност! Шта, ваљда да 
печатим касе поштарима чија ће жена и 
деца плакати у другој соби док се у првој 
врши преглед. За тај посао не треба имати 
само стручну спрему већ и стручно срце. 
Ја га немам, и то за туђу невољу више но 
за своју...

Ипак, ја бих био смешан свету, оним 
чиновницима; и, што је најглавније, смешан 
сам себи! Ја не знам ни колику марку треба 
прилепити на простом писму које се шаље 
у Панчево, а камоли шта друго. И тако, све 
мислио на једно смислио. Поднео сам 
молбу за пензију која је гласила:

Господину Министру грађевина,

Осећајући се потпуно неспособним за 
службу у којој сам, част ми је замолити 
вас, господине министре, да ме изволите 
пензионисати.

Понизни 
Бранислав Нушић“

Милорад Јовановић

односила према својим ратним херојима. 
Догодило се да је истог дана сахрањен 
официр Катанић, чувен по својој храбрости 
у рату, и мајка генерала Франасовића. 
Сви угледници су се нашли на овој другој 
сахрани, желећи да се удворе дворском 
миљенику Франасовићу. Нушићев коментар 
је гласио:

Српска децо, што читати знате, 
Из овога поуку имате; 
У Србији прилике су таке 
Бабе славе, презиру јунаке, 
С тога и ви не муч’те се џабе: 
Српска децо постаните бабе.

Прорадио је ефикасни судски систем 
тадашњег режима, те је Нушић отеран на 
робију у Пожаревац. На робији је провео 
око годину дана, а онда је распоређен на 
службу ван Србије. Радио је при српском 
конзулату у Приштини, а затим и у Скопљу.

Оштрина режима одразила се и на друге 
књижевнике. Почетком године 1899. 
на улици су се нашли: Драгомир Брзак 
(на расположењу), Милован Ђ. Глишић 
(пензионисан), Јанко Веселиновић 
(отпуштен), Милорад Митровић (отпуштен), 
Милош Цветић (пензионисан), Милован 
Миловановић (отпуштен), Симо Матавуљ 
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н А ш е  П р и ч е

д У ш к о  л И ч И Н а  -  П о ш Т о Н о ш а  „ л Е Т Е ћ Е г  Н а с Е љ а“

Д ушко Личина у пошти ради пуне двије деценије. До 1995. 
године, живио је и радио у Босанској Крупи, када је, 
због ратних дејстава, са породицом избјегао у Приједор. 

Исте године, јавио се у ову Радну јединицу и од тада ради као 
поштоноша. Душко је друга генерација породице Личина која 
ради у поштанском систему. Његов отац, Слободан Личина, 
цијели радни вијек провео је у Пошти, одакле је и отишао у 
пензију. Можда би ово и била обична прича о једној породици 
гдје су и отац и син радили, или раде, у истом предузећу. 
Међутим, о Душку Личини морала сам писати, јер је заслужио 
да и друге колеге из наше фирме, првенствено поштоноше, 
прочитају, на који начин сваки човјек може направити промјену 

п о п и С а о  7 0 0  д о м а ћ и н С т а в а  и з Б ј е г л и ч к о г  н а С е љ а 
„ а е р о д р о м “  у  п р и ј е д о р у.  п р о Б л е м  н а С т а ј е  к а д а  в р и ј е д н и 
п о ш т о н о ш а  о д е  н а  о д м о р !

Пилот 
приједорског 

аеродрома
на боље. Не само за себе и Предузеће, него и за становнике 
насеља који чекају да им поштоноша уручи, баш њихову, 
пошиљку. Вјерујем, читате и помало вам је смијешно, „па чију би 
пошту очекивали него своју!?“, питате се. Објаснићу вам о чему 
је ријеч...

Душков реон је избјегличко насеље „Аеродром“ у Приједору,  
гдје не постоје ни улице ни бројеви. Међутим, Душко их 
је измислио, односно, написао је њихов распоред. Душко 
ми прича да он има мјесто са којег крене, те увијек истим 
редослиједом иде. Тако је и пописао 700 домаћинстава овог 
избјегличког насеља. Носио је, каже, са собом свеску и оловку, 
и пописивао мјештане, сада, већ добро познатог дијела града. 
Данас, објашњава ми, нове мјештане допише, нпр. „нови“ до 
тог и тог живи, и тако се сналази. „Више не користим списак 
и распоред, све их већ добро познајем, јер на овом реону 
радим од 2002. године“, каже Душко. Проблем настаје када 
вриједни поштоноша оде на одмор! Колега, који га мијења, не 
иде његовом „рутом“, и не може се снаћи са његовим списком 
на којем стоје описи кућа и имена људи... људи који живе у 
улицама без имена и бројева, људи који су овдје у Приједору 
нашли свој, нови, једини, дом. Њихови домови оживјели су са 
Душком, који им доноси пошту, њихову пошту, која без обзира 
на све, стиже на адресу без улице и броја, јер наш вриједни 
поштоноша зна ко живи у неколико стотина домаћинстава. 
Прича ми, једном је отишао у Србију на годишњи, и два 
позива потрошила су му цијелу допуну, јер колега, који га је 
мијењао, није могао пронаћи неке људе да им уручи пошту. 
У почетку, прича ми, и њему се дешавало да не може наћи 
власнике одређених пошиљака, те да му исте није било драго 
враћати, па их је носио са собом по неколико дана, и на крају 
их је, наравно, успјешно уручио. Мјештане овог насеља, наш 
поштонша, добро зна. Није му било тешко, да изврши попис 
„свог становништва“. Иако, радимо у великом систему, гдје, 
вјерујем, има још оваквих примјера, чисте преданости послу, 
чисте одговорности и колегијалности, овај пут пишемо о Душку 
Личини. Осим што „пописује“ мјештане и доноси им пошиљке, 
Душко је и предсједник синдиката РЈ Приједор. 

Колеге из других Радних јединица, познају га са спортских 
игара поштанских радника, гдје је редован учесник. На 
„Поштаријади 2007“, одржаној у Приједору, био и један од 
чланова Организационог одбора. Ову прилику, искористила 
сам да га упитам о сљедећој Поштаријади. „Како ћеш ове 
године присуствовати нашим спортским играма, ко ће тих дана 
носити пошиљке у летеће насеље!?“ Уз осмијех ми одговори: 
„Договорићу се са колегама - као и увијек“.

Жељка Кољанчић
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З А н и м љ и в о С т и

, ,П о ш Та Р  Р Е В о л У ц И о Н а Р’ ’  И з  Па Р И з а

Саркозију дише за вратом

о л и в и ј е  Б е з а н С е н о  (o l i V i E r  b E s A n -
c E n o t )  ј е  п у н и х  10  г о д и н а  р а д и о 
к а о  п о ш т а р  у  н е ј и у  н а  С е н и ,  ј е д н о ј 
о д  н а ј Б о г а т и ј и х  о п ш т и н а  п а р и С к о г 
р е г и о н а ,  у  к о ј о ј  ј е  н и к о л а С  С а р к о з и 
( n i c o l A s  s A r c o z y )18  г о д и н а  Б и о 
г р а д о н а ч е л н и к .  С а р к о з и  и  Б е з а н С е н о 
Б и  т о ,  в ј е р о в а т н о  е н е р г и ч н о , 
п о р е к л и ,  а л и  ч и њ е н и ц а  ј е  д а  и м а ј у 
н е ш т о  з а ј е д н и ч к о  -  о Б а  С у  ј о ш  к а о 
в е о м а  м л а д и  п о С т и г л и  С в о ј е  п р в е 
у С п ј е х е .  С а р к о з и  ј е  Б и о  н а ј м л а ђ и 
г р а д о н а ч е л н и к ,  а  Б е з а н С е н о 
н а ј м л а ђ и  п р е д С ј е д н и ч к и  
к а н д и д а т  ( 2 0 0 2).

Црвени поштар
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Г овор једног, релативно новог, младог 
политичара, по имену Оливије 
Безансено, револуционара који 

пријети да ће распустити државу зато 
што је својим одговором на глобалну 
кризу доказала да је капиталистички 
систем неодржив, све више привлачи 
пажњу француске јавности. 

Безансено (34), момак дјечачког изгледа, 
попут јунака популарног стрипа Тинтин, 
кога је штампа прозвала „црвени поштар“ 
(зато што ради у пошти), за кратко 
вријеме је превалио велики пут на 
француској политичкој сцени. 

Ма шта ко мислио о његовим политичким 
опредјељењима (он, на примјер, сматра 
да нико никад не би смио да буде 
отпуштен), овај искрени троцкиста 
посједује магнетизам који привлачи 
медије и дар за говор захваљујући којем 
је постао идол многих младих Француза. 
У многим земљама би га сматрали „лудим 
љевичарем“, али не и у Француској, гдје 
је Безансено данас други најпопуларнији 
политичар - одмах иза предсједника 
Републике Николе Саркозија.

У јеку глобалне финансијске кризе, 
његово одбацивање тржишне економије 
и план за стварање јединствене, 
национализоване банкарске службе у 
државном власништву, д јелује прилично 
увјерљиво. Прихваћен је оног трена када 
је рекао: „За мене, револуција не значи 
проливање крви на сваком ћошку улице.“

Прије недјељу дана, Безансено је 
основао странку за коју се нада да 
ће бити посљедње оружје против 
политичких снага на власти - Нову 
антикапиталистичку партију. С 
финансијским институцијама на ивици 
колапса и све већим незадовољством 
грађана, његов „тајминг“ није могао 
бити бољи за оснивање странке која се 
залаже за изградњу некапиталистичке 
државе. Ако се томе додају подијељеност 
и антагонизам снага лијевог центра и 
француски традиционални скептицизам 

према слободном тржишту, није тешко 
схватити зашто ни сам Саркози не 
гледа више на Безансенову партију с 
подсмијехом.

Француски предсједник и Безансено 
нису један другом непознати. Безансено 
је пуних 10 година радио као поштар 
у Нејиу на Сени, једној од најбогатијих 
општина париског региона, у којој је 
Саркози 18 година био градоначелник.

Саркози и Безансено би то, вјероватно, 
енергично порекли, али чињеница 
је да имају нешто заједничко - оба су 

још као веома млади постигли своје 
прве успјехе. Саркози је био најмлађи 
градоначелник, а Безансено најмлађи 
предсједнички кандидат (2002). Саркози 
је 2007. побиједио на изборима, али је 
и Безансено однио својеврсну побједу, 
чак пресудну за крајњу љевицу, јер је 
надјачао, некада моћну, Комунистичку 
партију и два троцкистичка супарника, 
освојивши 1,5 милиона гласова. Од 
тада његова снага непрестано расте, 
па му данас истраживачи јавног мњења 
приписују, готово, једну петину гласова.

Његов успон је постао права пријетња 
за социјалисте који се још опорављају 

од унутрашњих трвења. Њиховом новом 
лидеру Мартини Обри, није се нимало 
допало што су многи у Француској 
препознали у Безансеноу главну фигуру 
на недавним уличним демонстрацијама, 
за које се каже да су биле највеће за 
посљедњих 20 година и на којима је 
више од милиона људи марширало 
против Саркозијевог начина рјешавања 
економских проблема нације. Безансено 
је одбацио Предсједников план за 
опоравак привреде и упозорио га да ће 
доћи до још већих протеста.

У штампи су се недавно појавили чланци 
у којима се истиче да је Безансено далеко 
од радничке класе, да има богату дјевојку 
и да води „буржујски“ стил живота. Тачно 
је да његова партнерка, која ради као 
менаџер у издаваштву, добро зарађује, 
али њих двоје кажу да живе скромно са 
својим дјететом.

Безансено вешто избјегава 
етикетирање свог покрета. Недавно 
је изјавио да ће узети најбоље из 
„троцкизма, социјализма, комунизма, 
либертаријанизма, геваризма и 
радикалног покрета Зелених“.

Он је, међутим, истакао да ће партија 
остати „револуционарна у савременом 
смислу те ријечи“. Обећава повећање 
минималне зараде „исисавањем“ 
профита компанија које се котирају на 
берзи и национализацијом „средстава 
за производњу“ широких размјера. Он 
предвиђа и забрану нуклеарне енергије 
и генетски модификоване хране, а свим 
илегалним радницима обећава да ће им 
дати легалне папире и право да гласају. 
Његови политички узори су Венецуела, 
Куба, Боливија и мексички запатизам „гдје 
већина одлучује о контроли и расподјели 
богатстава“. „Идеално друштво не 
постоји. Ми смо преузели дио утопије јер 
нам остатак љевице не нуди сан“, каже 
Безансено.

Преузето из Независних новина

Оливије Безансено (Olivier Besance-
not) је рођен 18. априла, 1974. године у 
Левал Пере (Levallois-Perret)  у региону 
Хаут де Сен (Hauts-de-Seine Region), 
Француска. Његов отац Мишел Беза-
нсено (Michel Besancenot), је био про-
фесор физике, а мајка је радила као 
психолог у школи.

Студирао је историју на Универзитету 
у Нантеру, велики је љубитељ фудбала 
и реп музике.

Од 1997. године ради као поштар, 
због чега је и добио надимак ,,Црвени 
поштар’’.

Заједно са Алан Кривин (Alain Krivine) 
и Роселин Вахета (Roseline Vachetta), 
Безансано је један од три говорника 
Лиге комунистичких револуционара 
(ЛЦР), лијеве политичке партије, која 
је француски дио поново удружене Че-
тврте интернационале, међународне тро-
цкистичке групе.

Безансено, ипак, избјегава троцкистичке 
крилатице:

Ја нисам троцкист, геварист, нити лу-
ксембургист, ја сам револуционар. Рево-
луција мора бити поново измишљена, 
из разлога што ниједан револуционарни 
експеримент није никад успио. Неки од 
њих су завршили као крваве карикатуре.




